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adelantado también la campaña de «Stop al foc», porque es 
fundamental también trabajar en esa pedagogía.

Y yo espero, señoras y señores diputados, contar con el 
apoyo de todas las fuerzas parlamentarias, a las que hoy 
agradezco la intervención de cada uno de ustedes.

Muy buenas tardes. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, senyora Isaura Navarro Casillas, per a informar 
sobre les actuacions en matèria de prevenció d’incendis, 
sol·licitada a petició pròpia (RE número 71.014), a la qual 
s’acumula la sol·licitada pel Grup Parlamentari Vox Comunidad 
Valenciana per a informar sobre les actuacions en matèria de 
prevenció d’incendis realitzades amb anterioritat en la zona 
afectada per l’incendi forestal de l’interior de la província de 
Castelló (RE número 70.985), a la qual s’acumula la sol·licitada 
pel Grup Parlamentari Popular per a retre compte de les 
actuacions en matèria de prevenció d’incendis que porta a 
terme la conselleria (RE número 71.018) i a la qual s’acumula 
la sol·licitada pel Grup Parlamentari Ciudadanos per a retre 
compte de les actuacions portades a terme en matèria de 
prevenció d’incendis forestals (RE número 71.022)

El senyor president:

Amb esta última contestació a les rèpliques, passarem al 
següent punt, si les seues senyories estan en condicions que 
puguem continuar, perquè ja és una hora un poc... I encara 
hem de substanciar el tercer punt.

Senyories, passarem al tercer punt. Passem al següent punt, 
que és la compareixença de la consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica, per a informar sobre les actuacions en matèria de 
prevenció d’incendis, sol·licitada... (Veus) Sí, podem esperar 
dos minuts? Sí? (Veus) Però són dos minuts, eh?

Fem un xicotet recés de dos minuts, a petició de la diputada 
Rosa Peris. (Pausa)

Doncs anem a donar la benvinguda a la consellera.

(Fan passar la senyora consellera d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica)

Senyories, anem a substanciar la compareixença, a petició 
pròpia i a petició dels grups parlamentaris que així ho han 
sol·licitat. I recuperem un antic hàbit de diputacions perma-
nents, en què els consellers es dirigien des de l’escó, també 
per la situació de la mateixa consellera.

Anem a escoltar, en primer lloc, la intervenció de la conse-
llera. Ja sap la consellera que té temps il·limitat, però que sí 
que agrairíem, donada inclús la..., que entre la primera inter-
venció d’exposició i la primera rèplica no s’excedira dels 55 
minuts que posarem a la pantalla.

Senyories, anem a escoltar la intervenció de la consellera 
d’agricultura, desenvolupament rural, emergència..., Isaura 
Navarro. Senyoria... Quan vosté... Sí? Té el micro? Sí?

Quan vosté vullga, té la paraula, senyoria.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltíssimes gràcies, senyor president.

Bé, la veritat és que..., bé, disculpeu, però tinc un problema 
en la cama i estar de peu per a mi és hui molt dolorós. (Se 
sent un soroll d’acoblament del so) ... Sí? Bé, és molt dolorós i 
intentaré fer la intervenció... (La consellera canvia de seient)

Bé, si em porten un tamboret, puc estar ahí. La qüestió es 
no tindre la cama carregant pes, perquè se suposa que hui 
hauria d’estar de repòs.

El senyor president:

No patisca, que des d’ahí s’escolta perfectament la 
intervenció .

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Molt bé, doncs moltes gràcies.

Primer que res, vull donar les gràcies a cadascun dels i les 
56 professionals que treballaren durament en l’extinció 
de l’incendi forestal de Villanueva de Viver, dependents 
de la conselleria d’Agricultura, Desenvolupament Rural, 
Emergència Climàtica i Transició Ecològica. I, per descomp-
tat, a tots els que treballen tots els dies de l’any, dependents 
d’esta conselleria, per a cuidar i protegir els nostres boscos i, 
d’aquesta manera, treballen en la prevenció d’incendis.

També, per descomptat, mostrar tota la solidaritat amb les 
persones afectades per l’incendi, que han vist com el seu 
entorn està ara mateix cremat. I és una situació molt dura, 
molt dura, en unes zones que ja patixen tot el que es patix 
en les zones d’interior. Aleshores, és important mostrar 
eixa solidaritat i tota la tasca necessària que farem, com ara 
explicaré, per part de la nostra Conselleria d’Agricultura, 
Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i Transició 
Ecològica.

I així és que, com deia, és un agraïment especial a la gent 
que treballa en esta extinció d’incendis i que no és tan cone-
gut el seu treball, com són els tècnics forestals, les persones 
que treballen en els observatoris forestals o la unitat tècnica 
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d’anàlisi, que, durant un incendi, són precisament els ulls que 
ajuden a dirigir l’actuació contra el foc.

Com dic, per exemple, esta unitat tècnica ofereix de manera 
constant informació en relació amb el comportament previ-
sible del foc al lloc de comandament avançat, al PMA, per 
orografia, meteorologia, models de combustible, anàlisi de 
punts crítics i punts d’oportunitat; convertint-se, per exem-
ple, en una eina fonamental per a la presa de decisions en la 
direcció de les operacions.

També estan els agents mediambientals, repartits per tot el 
territori valencià, que són els que millor coneixen les nostres 
muntanyes. I, en un moment d’incendi, precisament amb 
eixe coneixement de les muntanyes, són els que poden indi-
car els camins per on els bombers poden transitar, per on es 
pot accedir, perquè coneixen pam a pam el territori, l’estat 
de les pistes i estos camins. Són imprescindibles, per tant, 
per a acompanyar i portar al lloc d’actuació als bombers o 
els membres de la unitat militar d’emergències que actuen 
en els incendis. I, a més, també és important destacar que 
són els que formen part del grup operatiu d’investigació de 
causes d’incendis forestals, que està format per 12 agents 
mediambientals i és el grup d’investigació d’incendis més 
antic de tota Europa.

En definitiva, comptem amb grans, grans, treballadors i 
treballadores, que en esta tasca de prevenció i d’actuació en 
el moment de l’incendi són claus perquè l’incendi no cresca, 
per a frenar la seua propagació. I, en total, en esta tasca de 
prevenció d’incendis i de gestió i ordenació forestal, comp-
tem en la conselleria amb quasi mil professionals que estan 
en el terreny, dia a dia, fent tota esta tasca. I són clau en la 
prevenció i la gestió forestal en cada incendi, i perquè no 
patim tants incendis com abans patíem.

Així és que a la Comunitat Valenciana podem estar orgullo-
sos i orgulloses. Tenim un dels millors dispositius en preven-
ció d’incendis i així es reconeix per part de molta gent 
experta, que reconeix la tasca que s’ha fet durant els últims 
anys. Són, els nostres professionals, la millor garantia de 
protecció dels nostres boscos. I, per això, vull agrair la tasca 
que han fet i que fan, i seguixen fent totes les persones que 
treballaren en este incendi i que treballen en el dia a dia en 
esta prevenció d’incendis.

I també, per descomptat, als nostres directors generals, tant 
al de prevenció d’incendis com el de medi natural, que estan 
hui ací acompanyant-nos. Gràcies per cuidar els nostres esti-
mats boscos i coordinar tots estos equips.

I, per descomptat, moltíssimes gràcies també a totes les 
persones que formen part del dispositiu que es dediquen a 
apagar els incendis i que, amb el seu esforç, ajuden a salvar 
vides i el nostre entorn natural, rural i paisatgístic.

Un entorn natural i uns boscos que cada vegada es veuen 
més amenaçats pel foc i el canvi climàtic. Espanya és el 
segon país mediterrani amb més incendis forestals a l’any. 
Com vostés saben, l’onada de calor que estem patint i que 
els experts assenyalen com «poc comú» ha elevat la tempe-
ratura en algunes zones de la península a més de quaranta 
graus. Ahir, a Xàtiva, estaven a més de trenta-sis graus. El 
context ambiental ha canviat radicalment i va molt més a 
pressa del que ningú s’esperava. Mostra d’aquesta realitat 

són també els incendis que es patixen al Pirineu francés i 
català, un paratge on els incendis no eren habituals, per la 
latitud, l’índex d’humitat i la localització, i encara menys en 
abril .

És important prendre consciència de la gravetat de 
l’escalfament global i les seues conseqüències. I és per això 
que, des de la conselleria, s’està posant tant d’èmfasi en la 
protecció del territori, en l’agricultura i en la importància 
d’acabar amb dinàmiques de despoblament o desenvolupis-
tes de destrucció de la natura. Com dic sempre, esta idea de 
vestir un sant despullant un altre no és la millor.

En aquest sentit, des de la conselleria estem desplegant 
tota una estratègia de prevenció i actuació postincendi que 
té en compte, com dic, l’emergència climàtica en la qual 
ens trobem. El context d’emergència climàtica ens obliga, 
si realment el que ens importa és reduir el risc d’incendis, a 
analitzar també els recents incendis forestals des d’aquesta 
perspectiva, més ampla i científicament raonada. I en eixe 
sentit, com dic, tenim grans experts que ens ajuden en la 
conselleria .

També tenim l’exemple d’onada d’incendis que ha patit 
recentment Astúries o els focs de 2022, que afectaren 
paratges de gran valor per a la biodiversitat, com el Parc 
Natural de Monfragüe i el Valle del Jerte a Extremadura. 
També els incendis de Castella i Lleó, que van causar la pitjor 
notícia possible amb la mort de tres persones, i que van 
afectar una zona de gran valor ecològic.

Com dic, no són fenòmens aïllats. Aquests fets evidencien, 
una vegada més, com l’emergència climàtica potencia la 
virulència de propagació del foc en qualsevol part del món. I 
és per això que cal una estratègia adaptada. Són els incendis 
que es qualifiquen com de sexta generació, que són capaços 
d’originar tempestes de foc, s’expandixen amb una rapidesa 
que fins ara no era coneguda.

I clar, tot té a vore també amb la sequera, que, òbviament, 
a la conselleria d’agricultura ens preocupa enormement. 
Segons l’Agència Estatal de Meteorologia, a la Comunitat 
Valenciana, el 96 % del territori d’Alacant, València i Castelló 
presenta dèficit pluviomètric en l’actual any hidrològic. 
Portem molts dies i mesos sense ploure. Segons les dades, 
precisament, el passat mes de març ha sigut el segon més 
càlid i sec des que hi ha registres, només superat per març 
del 2001. I evidencia que, per desgràcia, el nostre territori es 
troba en un context climàtic cada vegada més favorable a la 
propagació del foc.

De fet, parlant de tota Espanya, hui fa una setmana vaig 
assistir a la Mesa de la Sequía, celebrada en el ministeri 
d’agricultura, i en ella es va parlar de com esta sequera 
afecta els incendis forestals. I en relació amb l’any passat, 
la superfície afectada pels incendis ja ha incrementat en 
un 284 % respecte als últims deu anys. I respecte a l’any 
passat..., no, perdó, en un 284 % és respecte als últims deu 
anys, i enguany, sense comptar els incendis d’Astúries, estem 
parlant ja d’un 700 %. És a dir, s’estan incrementant molt en 
tota Espanya els grans incendis forestals. I això, segons els 
informes, i també segons els experts internacionals, tot és 
degut també a la sequera. La sequera, que és deguda a la 
situació d’emergència climàtica que patim.
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Així és que, amb sequeres prolongades, altes temperatu-
res, un augment de superfície forestal, el despoblament 
dels pobles menuts cap a grans ciutats, l’abandonament de 
terres agràries o l’augment de la massa forestal, entre altres 
circumstàncies, són factors que incrementen la perillositat 
dels incendis i dificulten les tasques de prevenció.

Quant a les causes directes que originen el foc, també inves-
tigades, com dic, en este Grup Operatiu d’Investigació 
d’Incendis Forestals de la conselleria, que és reconegut en 
tota Europa, el primer que va haver-hi d’experts en tota 
Europa, ha permés determinar que la mà humana està darrere 
de la major part dels incendis. En els últims deu anys, el 
70 % dels incendis forestals que s’han produït a la Comunitat 
Valenciana han sigut causats per factors humans. La mitat han 
sigut generats per negligències i la resta són focs intencionats. 
Així que de l’altre 30 %, la gran majoria, el 25 %, han sigut 
provocats per llamps, originats per tronades seques, un feno-
men meteorològic especialment actiu en 2022.

A la Comunitat Valenciana, de terreny forestal, estem parlant 
d’un 55 % del territori, quan la mitjana a Espanya és del 
40 %. Per això, des del Botànic estem molt conscienciats 
que, a major massa forestal, majors dificultats, majors inver-
sions que s’han de fer, major esforç. I és, per tant, una de les 
prioritats d’este govern.

Per això, la inversió en prevenció d’incendis des de l’arribada 
del Botànic ha sigut notable. Un exemple és que l’any 
passat, a soles en 2022, es van executar quasi vint-i-tres 
milions d’euros, mentres que en tota una legislatura prèvia al 
Botànic no s’arribaren als 6,5 milions d’euros. És a dir, només 
en un any hem invertit al bosc valencià quatre vegades més 
que en tota una legislatura del govern anterior.

Els incendis han ocorregut sempre i seguiran ocorrent; la 
qüestió és que s’actue de la forma més ràpida possible i 
tindre eines per a frenar la seua expansió. Per això, des de 
la conselleria d’agricultura, conscients de la importància que 
té l’ordenació dels terrenys per evitar una ràpida propaga-
ció dels incendis forestals, financem els plans de prevenció 
locals als municipis, en els quals el que es treballa, sobretot, 
és amb l’estratègia mosaic. És a dir, perquè en el moment en 
què n’hi haja un incendi, en arribar a zones de cultiu, carre-
teres o tallafocs, entre altres, la base de l’incendi es frene.

Perquè en aquest context d’emergència climàtica, on fa 
mesos que no plou i les terres estan seques, ens trobem 
en una situació molt difícil, i no sols cal fer front al canvi 
climàtic, sinó també mesures d’adaptació a aquesta situa-
ció tan complexa i nova. Per això, quan va arribar el govern 
del Botànic, es va crear la Direcció General de Prevenció 
d’Incendis, que no existia, i es va posar en funcionament 
esta estratègia mosaic, d’acord amb tots els criteris cientí-
fics dels experts, perquè ja estàvem preocupats per la crisi 
climàtica i ja érem conscients que una estratègia d’aquest 
tipus és una eina fonamental per minimitzar els impac-
tes dels incendis. Una eina que va fer possible que incendis 
com el recent de Villanueva de Viver no s’expandira al Parc 
Natural de la Serra d’Espadà.

La prevenció d’incendis és decisiva per a la preserva-
ció del nostre territori i, per aquest motiu, durant aquesta 
legislatura hem invertit 100 milions d’euros en prevenció 
d’incendis.

Això inclou, per una banda, vora 64 milions d’euros destinats 
a la gestió forestal, coordinada des de la Direcció General 
de Medi Natural, amb actuacions per a la restauració de 
zones forestals afectades per incendis, tractaments silvíco-
les, millora paisatgística, manteniment de boscos, preser-
vació d’ecosistemes, entre altres aspectes, com la millora 
d’accessos, control de l’erosió i la instal·lació de punts 
d’aigua, tot repartit entre els termes dels municipis de la 
Comunitat Valenciana. Concretament, per al 2023, hi ha 
pressupostats més de vint-i-set milions d’euros per a gestió 
forestal .

La Direcció General de Prevenció d’Incendis, que com 
deia va ser creada amb el Botànic, assumix les funcions 
en matèria de prevenció d’incendis a les muntanyes o als 
terrenys forestals, el foment de la conscienciació ciutadana i 
l’educació ambiental, així com la lluita contra l’erosió postin-
cendi, que és decisiva en aquesta matèria. Precisament, en 
aquesta direcció, s’ha passat d’invertir 15,4 milions d’euros 
el 2015 a 40,3 milions d’euros el 2023, la major inversió feta 
mai per la Comunitat Valenciana en prevenció d’incendis i 
protecció de les nostres muntanyes i boscos. Això amb una 
execució mitjana, tots els anys, del 96 %. Vaig a mostrar un 
gràfic, com es veu..., açò és el que s’ha pujat en prevenció 
d’incendis.

Però encara hi ha més. Hem fet també un esforç en plani-
ficació i coordinació amb altres administracions, com la 
local. Com ja saben vostés, membres del poder legislatiu, 
l’article 55 de la llei forestal estableix l’obligació als ajunta-
ments de realitzar els plans locals, una modificació que es 
va dur a terme per una majoria botànica el 2018, perquè 
abans es deia que havien de tindre els plans locals, però 
no estava marcat com a obligació. A partir del 2018, es va 
marcar eixa obligació de redactar els plans locals de preven-
ció d’incendis.

I és el govern del Botànic el que continua fent l’esforç per 
no deixar a soles les administracions locals i que finança els 
ajuntaments amb iniciatives polítiques, com és el fons fores-
tal, com vostés bé saben. I en eixe sentit, gràcies a tot este 
esforç, s’ha aconseguit que hem passat en el 2015 de tindre 
48 municipis amb plans de prevenció d’incendis a, ara per 
ara, tindre 469 municipis amb plans de prevenció d’incendis. 
Vaig a mostrar el gràfic. Esta és la situació que tenim el 
2023, 469 municipis amb plans de prevenció d’incendis .

Així que arranquem el 2023 amb més eines de preven-
ció, com la posada en marxa també del Fons Estratègic 
Municipal de Prevenció d’Incendis, creat també a través de 
modificació de la llei forestal, precisament perquè els ajunta-
ments puguen executar els plans. En este fons, este any hem 
invertit 10 milions d’euros i està previst invertir 20 milions 
d’euros per a l’any vinent, 2024, i 20 milions d’euros per al 
2025.

En qualsevol cas, es tracta d’un fons creat en la llei perquè 
siga perpetu, perquè d’esta manera es puguen executar 
estos plans i es puguen anar fent totes les mesures neces-
sàries durant tots els anys. Ja hem publicat l’assignació 
provisional a cada municipi, amb el seu pla, i en breu es 
publicarà la definitiva. Però ja, en estar publicada l’assignació 
provisional, els municipis, que a més ja han acceptat eixa 
assignació, ja poden començar a executar les mesures que 
estan dins dels seus plans de prevenció d’incendis.



Número 13  ¦  26-04-2023 Pàg. 573

Una dada important per a entendre la situació de la gestió 
forestal a la nostra comunitat és que més de la meitat del 
territori forestal de la comunitat està en mans privades. 
De fet, propietat de la Generalitat a soles és un 15,4 % de 
1.300.000 hectàrees. Un 15,4 %. Així és que, en el cas de 
Castelló, en mans privades tenim un 82 %; en València, 
un 44 % i, en Alacant, en mans privades un 80 %. Aquesta 
realitat dona compte de la complexitat que suposa actuar 
per a l’administració pública, ja que, òbviament, tractant-
se d’espais privats, l’administració no té capacitat d’acció 
directa en les propietats privades.

En qualsevol cas, esta conselleria ha impulsat l’accés a 
ajudes per a inversions en terrenys forestals de particu-
lars dirigides a la redacció dels plans de gestió forestal, a 
la realització de treballs previstos en els plans d’aquestes 
finques privades i altres inversions. Només per a aquesta 
línia s’han previst, en aquesta legislatura, més de deu mili-
ons d’euros. Ara mateix, tenim en marxa l’última convocatò-
ria perquè els propietaris privats es presenten per a tindre 
accés a aixes ajudes.

Així és que, en definitiva, aquesta conselleria no és conforme 
en gestionar només l’espai públic, sinó que hem treballat per 
anar més enllà i oferir recursos a aquestes finques, que tenen 
l’obligació, perquè està establit en la llei forestal, tenen l’obli-
gació de conservació. Insistisc que són privades.

En un altre ordre de coses, la prevenció d’incendis forestals 
també contempla la ramaderia extensiva en zones estratègi-
ques. Per això, l’últim any la conselleria hem doblat aquesta 
partida pressupostària, que arriba enguany als 200.000 
euros, per seguir fomentant aquest control natural de la 
vegetació.

Així mateix, sabem que tenim la responsabilitat de fer peda-
gogia des de les institucions i, per això, gestionar una munta-
nya no és utilitzar la desbrossadora i la motoserra. Com 
marquen les directrius europees, cal una gestió forestal 
sostenible, calen treballs de silvicultura i transversalitat de 
les accions, atenent a les peculiaritats de cada territori i zona 
o la implicació dels ajuntaments, entre altres. Sí que també 
comptem amb unitats de trituració de restes agrícoles en 
parcs naturals i de tractaments silvícoles per a disminuir la 
vegetació en pistes.

I també fem els deures en planificació de prevenció d’in-
cendis forestals als parcs naturals, perquè durant aquesta 
legislatura és quan s’han aprovat tots estos plans. Solament 
queda el de Penyagolosa, que s’aprovarà durant aquest any.

Cuidar i protegir els nostres boscos ens importa i molt, i 
per això fem prevenció i restauració. Així que hem aprovat i 
executat el Pla de restauració ambiental en zones que foren 
devastades pel foc en els grans incendis del 1994, 2012 i 
2022, que malgrat alguns ser del 1994 i 2012, no s’havia 
fet encara. Perquè, quan arribàrem al govern, no hi havia 
cap tipus de perspectiva i cap pràctica de treballs previs de 
silvicultura. I aquesta tasca de silvicultura i renaturalització 
és fonamental, perquè fa que les nostres terres es puguen 
recuperar molt més ràpidament quan patixen, malaurada-
ment, incendis.

I centrant-nos en l’incendi de Villanueva de Viver, i l’actua-
ció feta per part d’esta conselleria, com deia, vull recordar 

la importància del treball realitzat pel personal de la conse-
lleria d’agricultura, per contribuir també als treballs d’ex-
tinció, que, com ja he dit, és clau. Així que la unitat tècnica, 
que explicava abans, de la conselleria són els ulls del dispo-
sitiu contra els incendis. Una unitat que s’encarrega d’elabo-
rar els mapes sobre el perímetre de l’incendi, que s’actualit-
zen constantment; una eina fonamental per organitzar com 
s’actua contra el foc. Un treball on és fonamental també la 
tasca dels agents mediambientals, que coneixen pam a pam 
les muntanyes.

I, quant a les inversions fetes durant..., prèvies, que també 
se m’ha preguntat, se’m demana en esta compareixença, les 
inversions realitzades durant els últims anys, fetes en la zona 
afectada per l’incendi, estem parlant de 949.555 euros, amb 
el següent desglossament.

En la millora de pistes i camins forestals pels danys causats 
pel temporal Glòria, estem parlant de més de trenta mil 
euros en Puebla de Arenoso i Montanejos; en manteniment 
i millora de pistes forestals per a la prevenció d’incendis, que 
està en execució, també en Fuente la Reina i en Montanejos. 
Les brigades de gestió de biomassa del servei de vigilàn-
cia de Vaersa han estat també treballant en Montán i en 
Fuente la Reina. El servei de vigilància preventiva de Vaersa, 
en la zona afectada per l’incendi, també, amb una inversió 
de 421.000 euros. El manteniment d’observatoris i dipòsits, 
amb més de 47.000 euros. I la millora de l’observatori fores-
tal en El Frontón, per un import de 264.920 euros, a través 
de Tragsa. També la Confederació Hidrogràfica del Xúquer, 
en col·laboració amb la conselleria d’agricultura, ha realitzat 
inversions en treballs silvícoles en l’entorn de l’embassament 
d’Arenós, amb una inversió de més d’un milió d’euros.

I, com deia, ja saben vostés, ja ho vaig explicar públicament, 
que la major part, pràcticament el 90 % del territori afec-
tat per l’incendi, està en mans privades. S’han fet diverses 
convocatòries, precisament, perquè els propietaris privats, 
com deia abans, sol·liciten estes ajudes que publiquem per a 
invertir en estes zones.

I tenim una convocatòria actual, pendent de resolució, en 
què sí que hem tingut sol·licituds dels municipis de Puebla 
de Arenós i Villanueva de Viver, que suposen prop de 
176.000 euros d’ajudes en tots els terrenys forestals de 
gestió privada. Eixa és l’última convocatòria segons el que 
han sol·licitat, perquè els anteriors anys, que també s’havien 
publicat, han rebut subvencions per valor de..., en Puebla de 
Arenoso i de Viver d’uns sis mil euros, respectivament, en 
cada municipi. Això és de les inversions fetes, com se m’ha-
via demanat.

De fet, quan estiguérem allà, en l’incendi, parlant amb els 
alcaldes i alcaldesses, la veritat és que he de dir que esta-
ven molt agraïts per tot el que s’ha fet durant estos anys 
en matèria de prevenció d’incendis. I traslladaren la dife-
rència entre eixes tasques que s’havien fet fins ara i les que 
s’havien fet durant legislatures anteriors, o les que no s’ha-
vien fet, millor dit. Però bé, continuem. També invertirem 
ara mateix un milió d’euros en actuacions d’urgència durant 
el primer any en tota esta zona afectada, mig milió d’eu-
ros per part del ministeri i mig milió d’euros per part de la 
Generalitat. Com ja vaig tindre l’ocasió d’informar a la reunió 
que vaig tindre amb els alcaldes i alcaldesses el passat 12 
d’abril per a explicar què anàvem a fer i arreplegar les seues 
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demandes més urgents, que estem, òbviament, resolent. 
Així mateix, el 4 de maig celebrarem la mesa de concerta-
ció postincendi, en la qual es consensuen la resta de treballs 
que es duran a terme durant este any. Una vegada tinguem 
tots els informes necessaris, especialment el del CEAM, que 
ara mateix l’informe que tenim és el provisional, i així podem 
saber l’afecció a la zona, l’evolució del sòl, la vegetació, 
l’abast de l’incendi i on és més urgent actuar.

I una vegada recopilada tota eixa informació dels diferents 
òrgans necessaris, el que fem és que anem a esta mesa de 
concertació i escoltem als ajuntaments i associacions repre-
sentatives de la zona afectada les mesures d’actuació imme-
diates que es realitzen durant l’any posterior a l’incendi, diri-
gides principalment a la tornada a la normalitat, i evitar 
caigudes d’arbres que puguen suposar risc per a la seguretat 
de les persones, fenòmens erosius, el foment de la recupe-
ració de la fauna silvestre i de la flora autòctona, la disminu-
ció dels fluxos superficials d’aigües per tal d’evitar danys en 
zones exteriors a la muntanya o els arranjaments de pistes 
i camins. Així, també és important que vostés sàpiguen que 
tots els municipis afectats per este incendi són beneficia-
ris dels Fons Estratègic Municipal de Prevenció d’Incendis i 
Gestió Forestal per a executar les actuacions establides en 
els seus plans locals de prevenció d’incendis.

I amb tota esta informació que els acabe de donar, acabe 
este torn per a poder continuar després contestant a totes 
les qüestions que se’m plantegen.

Moltes gràcies.

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

28 minuts? És exacte allò de...?

Continuarem ara coneixent la fixació de posicions per part 
dels grups parlamentaris.

En primer lloc, en nom del Grup Parlamentari Vox 
Comunidad Valenciana, té la paraula l’il·lustre diputat José 
María Llanos .

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señor presidente.

Buenas tardes, señora consellera .

Sinceramente, a mí me daría vergüenza excusar mi respon-
sabilidad alegando el cambio climático. Porque, si es así, 
¿qué narices han hecho ustedes? ¿O esto ha pasado el 23 de 
marzo, lo del cambio climático? En julio y en agosto no había 
cambio climático. ¿Y qué han hecho en la prevención?

Ha dicho que cuando el Botánico, es decir, hace ocho años, 
ya sabían de la crisis climática, lo ha llamado así, crean una 

dirección general. ¡Ah!, muy bien. ¿Y las infraestructuras? ¿Y 
las dotaciones necesarias? ¿Y los recursos? Dice: «De 15 a 
40 millones». Muy bien, es bastante. ¿A qué se han desti-
nado? Porque habrá que ver a qué se ha destinado. Dice: 
«El territorio está, la mayoría, en manos privadas». ¿Eso 
qué significa? ¿Que la culpa es de los propietarios? Sí, para 
que nos quede claro, ¿no?, si es que es de los propietarios. 
6.000 euros, 173.000 euros en ayudas. ¿Eso a cuánto llega? 
¿No puede llegar la conselleria, haber llegado ya la conselle-
ria años atrás a acuerdos con los propietarios para ayudar-
les con los medios de la propia conselleria, para ayudarles, 
en lugar de ponerles trabas, por ejemplo, para quemar un 
simple matojo?

Mire, en primer lugar, señora consellera, prevención y extin-
ción, prevención y extinción, tendrían que ir juntos, a nivel 
político y a nivel de gestión. De hecho, le hemos hablado 
antes del plan de prevención, que no se ha ejecutado ni un 
40 % en más de ocho años, se lo hemos dicho a la consellera 
de justicia e interior, y nos ha dicho que no era cosa suya, 
que era cosa de prevención. Bueno, pues se lo decimos a 
usted. Ni el 40 % han ejecutado ustedes...

(Ocupa la presidència la vicepresidenta primera de les Corts 
Valencianes, senyora María José Salvador Rubert)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, silenci.

El senyor Llanos Pitarch:

...del plan de prevención, en concreto, de la demarca-
ción forestal que nos afecta en esta ocasión, que es la de 
Segorbe. Y lo que no puede ser es que se repartan las excu-
sas, ni siquiera se coordinan, porque no asumen la más 
mínima culpa ni la más mínima responsabilidad.

En segundo lugar, en todas las mesas de coordinación tiene 
que estar la gente del campo, agricultores, cazadores, gana-
deros, trashumantes, los propietarios de las casetas, de las 
tierras. Los agentes medioambientales conocen el lugar, 
sí. Los lugareños, mucho, pero que mucho más. Y nunca se 
cuenta con ellos .

En tercer lugar, en lo que supone una adecuada, correcta 
y lógica prevención, en invierno se deben hacer quemas 
controladas en zonas polvorín, de monte bajo, aliagas 
secas, y sobre todo en cauces de ríos que están inunda-
dos de cañas y vegetación y no se pueden trabajar, y que, en 
caso de incendio, con viento, se convierten en mechas que 
propagan los incendios rápidamente. Se debe eliminar con 
trabajo mecánico y con las yeguadas y el resto del ganado, 
según dicen los expertos, porque saben que esto funciona. 
Las brigadas deberían trabajar, como le digo, coordinados 
con los propietarios de las parcelas, de las casetas de monte, 
de las que están en zonas de sierra. Se deben limpiar todos 
los vallejos, los ribazos, las zonas de acceso de las personas, 
también. Merenderos, fuentes, que deberían estar limpias y 
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no lo están. Es prevención, es su responsabilidad. Ejemplo, 
no hay más que darse una vuelta por la Hoya de Buñol, 
Chiva, Siete Aguas, Gestalgar, Sot de Chera. Y no se puede 
esperar a declaraciones de zonas de parque natural para ver 
si las protegemos, porque luego pasa lo que pasa y pasa lo 
que ha pasado.

Y hay que trabajar con la tecnología actual, porque hoy hay 
en España unos líquidos, que además son españoles, que 
hacen de cortafuegos. En La Rioja, por ejemplo, ya se está 
viendo cómo implementarlos en las cuadrillas de preven-
ción y de extinción. Y eso es una magnífica tecnología que 
se va actualizando y que hay que tener en cuenta. Pero para 
eso han de hablar los expertos. Y además de que hablen, hay 
que escucharles. Y además de escucharles, hay que ponerse 
a ello. Y, además, aquí nadie se pone en nada. Todo es culpa 
del cambio climático y ahora también de la despoblación. 
Algunos incluso piensan que hasta los incendios son nego-
cio, ¿verdad?, más que defender a la ganadería, ya sea con la 
madera u otros residuos. Toda la vida de Dios, los pastores 
realizaban la quema de pasto sobrante y quemas controladas 
en las llamadas zonas afables, como cerca de pantanos. ¿Por 
qué no se propone llegar a acuerdos, a compromisos con 
los propietarios y ganaderos para el mantenimiento de esas 
zonas, como se ha hecho toda la vida?

Es imprescindible la discontinuidad forestal, sobre todo la 
recuperación de praderas naturales, con su consiguiente 
compromiso con ganaderos y cazadores para su mante-
nimiento, que es lo que evita la propagación del incen-
dio y da tregua y zona de trabajo a los medios de extinción. 
¿Por qué no se proponen uniones temporales de empre-
sas, una UTE entre cazadores y ganaderos para la preven-
ción? ¿Por qué no se hace caso a los que conocen, que son 
los verdaderos expertos del monte con sus atajos, vere-
das y arrastradores que ni siquiera salen en los mapas? ¿O la 
propia Dula, trashumante, con su experiencia contrastada, 
que se podría encargar de coordinar el rescate de los gana-
dos? Parece que no le interesa. Parece que no le interesa. 
Está claro con sus expresiones, señora consellera. A nosotros 
nos interesa mucho. Y a los ciudadanos de esas localidades 
del interior, de la provincia de Castellón y de Teruel, que han 
sufrido todos estos daños y que temían por sus viviendas, 
por sus animales y por sus personas, les importaba mucho. 
Evidentemente, muchísimo más que a usted.

¿Por qué no se fomenta la gestión de vegetación con ganado 
mayor, de lo cual hay varios proyectos piloto realizados con 
éxito, y siempre contando con los verdaderos profesionales 
que demuestran su experiencia contrastada? Y en lugar de 
eso, se dicta un decreto que recoge la composición de una 
comisión técnica que está integrada por personal experto 
en emergencias de la universidad y miembros de los servi-
cios de prevención y extinción de incendios y salvamento. 
El objetivo de este nuevo órgano es trabajar en un modelo 
para integrar a las administraciones que gestionan emer-
gencias para una mayor coordinación y optimización de 
todos los recursos, estudio, modelo, integrar, salvaguarda 
de competencias, encaje, sistema engrasado. ¿Y soluciones 
inmediatas qué? ¿Es que nunca ha habido incendios? ¿Es 
que aún no se han enterado de cómo se previenen y cómo 
se atajan? Mire, en las comisiones técnicas tienen que estar 
los técnicos, y los técnicos son los conocedores del lugar, 
los que aman, cuidan y protegen sus ciudades, sus munici-
pios, sus campos, y se interesan por sus familias. Mire, en 

derecho se habla de un término que es el término autori-
tas, que significa autoridad, conocimiento, y eso no lo da, o 
no solo lo da, o no siempre lo da, un título universitario. Eso 
lo da en muchas ocasiones la experiencia, la edad. Es como 
en los pueblos, sobre todo, esos ancianos a los que los niños 
íbamos y les preguntábamos cosas del pueblo, nuestra histo-
ria, si iba a llover, de quién era esta casa o era la otra. Esos 
son los expertos del lugar, los que lo sufren y lo conocen, y a 
los que nunca nadie les ha preguntado. Cambio climático sí, 
como en todas las épocas. Despoblación también, pero no 
con una ley...

La senyora vicepresidenta primera:

Vaja finalitzant, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

...de brindis al sol que han aprobado –acabo ya–, a los ocho 
años de su legislatura. Todas las medidas necesarias se han 
de aplicar para evitar los desastres. Ustedes son expertos en 
excusas,...

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

...pero de forment ni un gra. Cuanto antes les echen los valen-
cianos, mejor para todos.

Muchas gracias.

La senyora vicepresidenta primera:

Té la paraula l’il·lustre diputat Eduardo del Pozo, en repre-
sentació del Grup Parlamentari Ciudadanos.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

Sí, moltes gràcies, presidenta.

Y también gracias, señora consellera, por su comparecencia 
hoy aquí, y más encima con los problemas físicos que usted 
tiene. Entonces, doblemente agradecimiento, su compare-
cencia hoy aquí, porque hay que tener en cuenta que esta-
mos con unas próximas elecciones autonómicas.

Aprovechando la ocasión, pues yo también quiero agrade-
cer ese trabajo que realizan los profesionales que ayudaron 
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a la extinción y protección tras los últimos incendios en la 
Comunidad Valenciana. Bomberos, UME, Fuerzas y Cuerpos 
de Seguridad del Estado, policías locales, Protección Civil, 
sanitarios... Todos los profesionales que nos cuidan cuando 
se producen incendios en la Comunidad Valenciana.

Mire, señora consellera, en menos de un año nos volvemos 
a ver las caras en una diputación permanente para volver a 
hablar de prevención de incendios. Es triste, no me alegro 
en absoluto, porque nuestra naturaleza está siendo arra-
sada, y eso es lo que estamos viendo todos los valencia-
nos. Y está siendo arrasada porque hace nada, este pasado 
verano, tuvimos los peores incendios en la última década, 
en la Comunidad Valenciana, casi treinta mil hectáreas arra-
sadas con los incendios de Bejís y Vall d’Ebo. Les pedimos 
explicaciones en qué tareas habían realizado en prevención 
de incendios en esos lugares, pero la verdad es que todavía 
estamos esperando una respuesta que justifique sus actua-
ciones. Sí, sí, es así, porque los propios vecinos de allí lo 
decían. Ustedes tenían esas zonas como un auténtico polvo-
rín, les reclamaban actuaciones, y ustedes no hacían nada, 
y pasó lo que pasó. Y esa es la triste realidad, señora conse-
llera. Ustedes son muy buenos hablando de ecologismo por 
la boca, pero luego la realidad es bien distinta. Ustedes no 
saben gestionar, no saben gestionar para proteger nues-
tro medio ambiente. Y así, pues, tristemente, lo hemos visto 
otra vez en Viver, con casi cinco mil hectáreas de natura-
leza de alto valor ambiental arrasadas por el fuego, en el que 
también hemos vuelto a ver cómo tenían nuestros montes 
abandonados sin llevar a cabo esas políticas forestales que 
tanto hacen falta en la Comunidad Valenciana.

Y casualmente, otra vez, en el interior de Castellón. 
Tristemente, otra vez en el interior de la provincia de 
Castellón. ¿Y por qué se está llevando la peor parte la 
provincia de Castellón? Porque tenemos un gravísimo 
problema en la provincia de Castellón, que es la despobla-
ción. Ustedes no están frenando el grave problema que 
tenemos en la provincia de Castellón con la despoblación. ¿Y 
por qué tampoco lo están frenando? Por sus pésimas polí-
ticas en agricultura y en ganadería, que también dependen 
de usted, señora consellera. Porque esto es lo que está suce-
diendo. Porque estamos hablando de dos actividades funda-
mentales, fundamentales, para la prevención de incendios 
en la Comunidad Valenciana, y tristemente, ahora, los valen-
cianos somos líderes en abandono de tierras de cultivo, 
somos líderes en edad media de agricultores, con una edad 
media de sesenta y cinco años. No hay futuro en la agricul-
tura, no hay futuro, no hay relevo generacional en la agricul-
tura valenciana .

Pero es que exactamente pasa lo mismo con la ganadería, 
lo mismo. En la última década, en la Comunidad Valenciana 
hemos perdido hasta doce mil explotaciones ganade-
ras, pero es que, encima, en las dos últimas décadas en la 
Comunidad Valenciana hemos pasado de 1.500 pastores a 
300, una profesión totalmente..., importantísimo, una profe-
sión tradicional que ayudaba muchísimo en la prevención de 
incendios. Y esta es la situación, señora consellera, tras ocho 
años de gobierno del Botànic, tras ocho años de gobierno 
del Partido Socialista, Compromís y Podemos.

Ustedes, no es que hayan fomentado ni la agricultura ni 
la ganadería en nuestros montes, es que la han criminali-
zado. Cuando han querido desarrollar actividades en los 

montes, ustedes no les han dejado. Y es que esa es la propia 
realidad. Yo la he podido vivir, sí, la he podido vivir, porque 
en el verano de 2021, cuando se produjo el incendio, en 
Azuévar, también en Castellón, que nos llevamos, desgracia-
damente, todo, en Castellón, pues, en ese mismo incendio 
pude comprobar con los bomberos, pues, la importancia de 
los campos de cultivo, la gran importancia de los campos de 
cultivo, porque sirven de cortafuegos y también sirven para 
establecer los bomberos allí sus campamentos para luchar 
contra el fuego. Fíjese la importancia que tiene la agricultura 
en los montes.

Pues bien, más tarde, pues, me reuní con las organizacio-
nes agrarias para tratar diferentes temas y, entre ellos, pues 
quise hablar con ellos, pues, esa importancia de esa activi-
dad ganadera y de la agricultura en nuestros montes. ¿Saben 
qué me contestaron, señora consellera? Que ustedes les 
criminalizan, que ustedes les criminalizan, que el gobierno 
de la Generalitat no deja que se realice agricultura y ganade-
ría en nuestros montes. Ahora, pues, no pueden venir uste-
des aquí a decir que fomentan la agricultura y ganadería en 
los montes, porque han pasado ocho años criminalizando 
a los agricultores y ganaderos en nuestros montes, cuando 
ellos, cuando ellos, sí, ellos, han sido los protectores de la 
naturaleza históricamente y los que conocen perfectamente 
la zona, pero ustedes no quieren contar con ellos. Por tanto, 
no nos vengan aquí a vender ese humo, porque ya les tene-
mos más que fichados tras ocho años gobernando aquí, en 
la Comunidad Valenciana, porque ustedes lo que tienen es 
mucho de boquilla pero poco hacer.

Y así es porque este pasado año, en el 2022, el gobierno 
del Botànic, pues, solamente ha gastado la mitad del presu-
puesto en prevención de incendios. Los datos al final hablan 
por sí solos, señora consellera. Pero claro para tratar de tapar 
su pésima gestión forestal, pues, al final este verano volvie-
ron a vendernos ese humo a los valencianos con políti-
cas medioambientales, que nos dijeron que invertirían, en 
2023, 85 millones de euros en prevención de incendios, y al 
final se quedó en 40, ni la mitad. También este verano nos 
vendieron que iban a hacer un fondo de cooperación muni-
cipal de 50 millones de euros, y se ha quedado en 10.

¿Por qué esas ventas, señora consellera?, ¿por qué hacen 
esas ventas para engañar a los valencianos? Porque yo, al 
final, no termino de entender, porque les pillamos al final.

Mire, señora consellera, es que, como le comento, pues, 
los propios hechos, pues, les han delatado, de esas pési-
mas políticas que ustedes hacen en agricultura, ganade-
ría y medio ambiente. No pasa nada, asuman que no saben 
gestionar, asuman su responsabilidad y sean sinceros con 
los valencianos. Y es que, pues, hemos tenido que ver, 
pues, manifestaciones de los agricultores y ganaderos en 
contra de sus políticas, pero es que, encima, hemos tenido 
que ver cómo los propios agentes medioambientales de la 
Comunidad Valenciana —sí, los que protegen nuestro medio 
ambiente—, pues, afirmaban que ustedes, que el gobierno 
del Botànic, PSOE, Compromís y Podemos, habían sido los 
peores gestores en la Comunidad Valenciana en tema fores-
tal, en tema de prevención de incendios.

Pero es que, además, ustedes, para más, estos profesiona-
les que cuidan nuestra naturaleza, los tienen sin los recur-
sos personales y sin los recursos materiales suficientes para 



Número 13  ¦  26-04-2023 Pàg. 577

proteger nuestra naturaleza. Pero es que, además, además, 
hemos tenido que ver aquellas muertes de los burros en 
el Desierto de las Palmas, sí, su proyecto estrella contra la 
prevención de incendios, que fue un auténtico espectáculo. 
Sí, el de su conselleria... Bueno, la señora Mollà, que estaba 
entonces, pero sí lo hemos tenido que padecer con ustedes 
en el gobierno, y vimos esas vergüenzas en el control y en la 
supervisión del proyecto, que fue un auténtico desastre.

Mire, señora consellera, ya no tienen credibilidad. Han tenido 
ocho años para demostrar...

La senyora vicepresidenta primera:

Vaja finalitzant, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

...que podían nuestra naturaleza. Han tenido ocho años para 
demostrarlo y, al final, pues, lo que han demostrado es que 
son unos verdaderos ecologistas de boquilla.

Gracias.

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria. (Aplaudiments)

Té la paraula l’il·lustre diputat Miguel Barrachina, en repre-
sentació del Grup Parlamentari Popular.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Barrachina Ros:

Muchas gracias, señora presidenta, y muchas gracias, señora 
consellera, por su intervención.

En primer lugar, enviar un abrazo a todas las familias afecta-
das de la Villanueva, a su alcaldesa, Amparo, a sus conceja-
les, Agustín, a todo el mundo que han venido padeciendo y 
denunciando con muchísima antelación lo que era la crónica 
de un incendio anunciado .

Desgraciadamente, el masivo abandono, el récord euro-
peo en abandono de tierras, tiene estas consecuencias. Hoy 
conocíamos además, y desgraciadamente, en el ámbito agrí-
cola cómo..., si el año pasado batimos récord en el último 
año conocido de abandono de cítricos, 6.151 hectáreas, y 
el segundo abandono es en viñedo, 1.953 hectáreas, justa-
mente hoy conocemos que el Gobierno de España, que el 
ministerio de agricultura vuelve a dar la espalda justo por 
ese orden, primero, a los cítricos y, segundo, al viñedo, en 
concreto, las exenciones, las reducciones tributarias que hay 
excluyen..., las reducciones tributarias ¡para toda España! de 
módulos del IRPF, excluyen con una puntería sospechosa 
al cítrico y a la vid. Más en concreto, excluyen al cítrico en 

Valencia, a los municipios principales productores de cítrico, 
a la provincia de Alicante al completo, a la de Castellón al 
completo, y en la producción de vides, de vid para vino, 
excluyen, fíjense, a Requena, a Utiel, a Cheste, a Chiva, a 
Fontanars, Font de la Figuera, es decir, a aquellos que produ-
cen. Es casi una cosa milagrosa y, por tanto, después de batir 
el récord el año pasado y el anterior, ahora volveremos a 
batirlo y después nos preguntaremos por qué se abandonan 
los campos: pues, porque la izquierda quiere que se aban-
donen los campos por ese propósito, por esa planificación 
singular del ecologismo de salón que hace que suceda algo 
terrible .

Miren, les resumiré y lo va a entender todo el mundo sin 
conocer nada .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, pregue silenci, per favor... Senyories, per favor, 
pregue silenci perquè en esta sala és molt complicat, 
més que en l’hemicicle i, per tant, qualsevol minisoroll és 
pertorbador.

Gràcies.

El senyor Barrachina Ros:

Se lo agradezco, presidenta, porque yo tampoco me escuc-
haba a mí mismo.

Miren, lo que ha sucedido en la comarca del Alto Palancia 
y en el interior de la Comunidad Valenciana es una autén-
tica burla. Lo que llevamos denunciando de falta de limpieza 
y de abandono en el municipio de Montán, desde las nieves 
de 2017, para que se hagan una idea, porque he llegado 
a escuchar esta mañana que pronto los incendios llegarán 
a las ciudades... Oiga, los que vivimos allí, que también 
somos ciudadanos valencianos, para que se orienten desde 
Valencia, le diré que en Bejís, hace unos meses se quemó..., 
cuando van por la autovía la gente que diseña estos planes 
desde Valencia los domingos hacia Teruel, se nos quemó 
la parte de la izquierda, que es la zona de Bejís, (veus) de la 
autovía, de la A-23.

Y ahora, si me permiten, se ha quemado, meses después, 
la zona de la derecha, que es la zona de la Villanueva de 
Viver, de Montán, Montanejos, se han quemado las dos 
zonas. Y, entretanto, se les ha quemado cinco veces, cinco, 
la vía férrea que transita por en medio, cinco, cinco, la 
C-5, la Valencia-Caudiel, se ha quemado cinco veces, por 
falta de mantenimiento y no por falta de denuncias aquí 
de que eso no se estaba manteniendo, una de ellas, por 
cierto, con quemaduras gravísimas, donde la responsable, 
la causante de no pagar a los técnicos de emergencias, la 
morosa Gabriela Bravo, sigue sin dimitir y sin dar ninguna 
explicación.

Por tanto, en el tiempo de menos de un año se han 
quemado las dos zonas y la vía cinco veces. «Toda» la 
zona titularidad pública es una calamidad, sea el mante-
nimiento de la zona de los trenes, sea el mantenimiento de 
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las carreteras autonómicas, por donde vimos que entraba..., 
por los bordes de las carreteras entraban todos los fuegos, o 
sean también el mantenimiento de barrancos y de las zonas 
fluviales. «Todas» las zonas públicas, todas, están absoluta-
mente abandonadas y, por tanto, son lugares de entrada de 
todos los fuegos. Las públicas, uno; y dos, las privadas... En 
las privadas, son ustedes, es que lo prohíben, es que entre el 
incendio que quemó Bejís, y esa zona, que, por cierto, en fin, 
estamos en un momento de ponerse medallas esta mañana 
escuchando, pero es que hasta marzo, que es el último mes 
cerrado, de todos los incendios de España, aquí llevamos el 
40 % de las hectáreas calcinadas en España, aquí, y estamos 
contentos, y estamos contentos. Y lo del cambio climático ha 
sido esta semana, les ha pillado, a pesar de que mi compa-
ñera..., mi compañera Elisa, en 2020 les hablaba en la zona, 
al lado de los árboles abatidos por la nieve, diciendo que lo 
limpiasen, porque los incendios de sexta generación ya esta-
ban aquí .

Entonces, les ha sorprendido. Pero, ¡ojo!, es que entre ese 
incendio, el de Bejís de hace unos meses, y el de ahora, ha 
habido héroes, repito, héroes, un chico, Toni, plantó 120 
almendros, en una zona quemada... Un héroe, es decir, hay 
héroes todavía, planta 120 almendros en una zona quemada, 
¡de su propiedad! ¿Qué ha hecho la conselleria de agri-
cultura? Obligarle al chico a arrancar los árboles, los 120 
almendros ya no están, (veus) es decir, ha arrancado los 
árboles. ¿Para qué? Pues, para que ese mosaico tan bonito 
sea todo negro.

Es decir, le ha obligado a arrancar los árboles y los árboles ya 
están arrancados, ya no están, porque...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor Rovira, el silenci també és per a vosté.

El senyor Barrachina Ros:

...era una zona quemada y carecía de la autorización precep-
tiva, esas que piden la gente de mi zona y la conselleria no 
se las da jamás... ¿Qué va a hacer Toni y qué van a hacer el 
resto de chavales que todavía tienen agallas para plantar 
almendros en una zona de secano?, ¡Dios mío!, ¿qué van a 
hacer? Venirse todos a la capital, que es lo que ustedes quie-
ren. O sea, allí no hay gente porque ustedes no quieren.

Es que vino Pedro Sánchez, a la Villanueva vino Pedro 
Sánchez ¡en Falcon!, (veus) y a los jubilados de la Villanueva, 
porque no hay nadie que no esté jubilado en la Villanueva, 
si conocen ustedes la zona, les dijo que el problema..., que 
la culpa era ¡el cambio climático!, a los jubilados, y él había 
venido en Falcon, y los jubilados le dicen: «No, mi problema 
es que en mí parcela, en la mía, tú no me dejas entrar a 
limpiar, y cuando te pido permiso para yo limpiar mí parcela 
de pinos, tú no me dejas; como no me dejas, me voy», y 
entonces, la misma semana que Pedro Sánchez fue a ver 
al presidente chino, por cierto, al presidente chino, al de 
China, ¿eh?, que es el mayor contaminante del mundo, a 
ese, del cambio climático no le dijo nada, a ese ¡ni mu!, pero 
a los vecinos jubilados de la Villanueva les largó el rollo del 

cambio climático, que existe, el cambio climático existe, pero 
lo vuestro es la excusa climática: como hay cambio climático 
ya no hago nada... ¡Hombre, no, habrá que hacer más cosas!, 
y, justo, justo, justo, las contrarias.

Si Alicante tenía agua, ¡no se le quiten, hombre, no se la 
quiten! ¿Saben dónde está el agua de Alicante?, en Portugal, 
y después de Portugal, al Atlántico, no la están aprove-
chando. Es decir, el agua, que debería regar los 50 millones 
de árboles que se están secando, porque la izquierda quiere 
que se sequen, ya está en Portugal. Si hay cambio climático, 
lo que hay que hacer es justo lo contrario, más cosas, no 
menos. (Veus)

No sé yo... En fin, yo he guardado respeto, a pesar de todo lo 
que ustedes han dicho. (Veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories...

El senyor Barrachina Ros:

Por tanto, lo que tienen que hacer... Mire, en fin, como 
protestan se lo voy a resumir. (Veus)

La senyora vicepresidenta primera:

Finalitze, senyor Barrachina.

El senyor Barrachina Ros:

Esto es como la historia literaria española, es decir, si uste-
des lo saben, ¿no?, propiedad privada, propiedad pública..., 
esto como lo del perro del hortelano: ni come, es decir, ni 
limpia lo público, ni deja comer, ni permite que limpien lo 
privado a la gente. Y por eso no solo hay incendios...

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria.

El senyor Barrachina Ros:

Concluyo.

No solo se ha quemado cinco veces esa vía después de la 
advertencia, es que se seguirá quemando, porque ustedes..., 
sus medidas, es eso, que el de los 120 almendros los arran-
que. Pues, arrancados están.

Gracias. (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Continuem amb la intervenció de la il·lustre diputada Beatriu 
Gascó, en representació del Grup Parlamentari Unides 
Podem. (Veus)

Senyories...

La senyora vicepresidenta primera:

Senyories, senyories, pregue silenci, i el silenci és per a tots i 
per a totes.

Per tant, intervinga qui intervinga, igual pertorba a qui està 
en l’ús de la paraula. Aixina que, per favor, pregue silenci 
perquè pugam escoltar a la diputada en la seua intervenció 
de huit minuts.

Quan vullga, senyoria.

La senyora Gascó Verdier:

Gràcies, presidenta.

Bon dia, de nou, senyories.

Gràcies, senyora consellera, per vindre a comparéixer i 
donar explicacions sobre els treballs que s’han estat fent. 
El nostre suport a les famílies que varen haver de deixar les 
seues cases i que varen patir les conseqüències d’un terrible 
incendi, un incendi que es va donar en unes conseqüències 
meteorològiques i climàtiques clarament desfavorables.

A nosaltres ens agrada parlar de gestió forestal sosteni-
ble, no de netejar; netejar el camp..., jo no entenc en què 
consistix netejar la muntanya, si no te portes el Mr. Proper, 
o alguna cosa aixina, i la balleta, què és netejar la muntanya. 
Però, bé, alguns parlen d’això, algunes persones polítiques 
parlen de netejar en lloc de parlar de gestionar perquè es 
pensen que la població és tonta i no entén el que és gestio-
nar els nostres boscos .

És evident que la superfície forestal del territori valen-
cià, que ja és enorme, més de la meitat és forestal, el 56 % 
exactament, i va en augment per l’abandó de superfícies 
de cultius agrícoles, per una banda, que es veuen colonit-
zades per espècies forestals, i el problema també és que 
amb el canvi de les fonts d’energia i d’estils de vida hem 
anat sotmetent els nostres boscos a un cercle viciós perquè, 
d’una banda, abandonem les explotacions agràries i fores-
tals en les zones de muntanya, sobretot perquè no tenen 
valor o ens costa arribar, o l’estil de vida ha canviat, i perquè 
la fusta, malauradament, la fusta del bosc Mediterrani té 
un valor prou escàs; i, per altra banda, doncs, va augmen-
tant eixe combustible en les nostres masses forestals des 
de fa dècades. Això, junt amb l’escenari de canvi climàtic, 
fan que aquesta natura és cada vegada més vulnerable i és 
ingovernable.

No sols els incendis forestals tendixen a créixer en número, 
també pels llamps i la climatologia, sinó que, sobretot, quan 

finalment apareix un incendi forestal ho fa amb un caràc-
ter convectiu de gran virulència i intensitat que elimina tota 
la vegetació amb la conseqüent pèrdua de biodiversitat i 
acumulació de restes de crema sobre els quals creix nova 
massa forestal. Així, acabem tenint un escenari pitjor que 
l’inicial, amb menys biodiversitat, on torna a créixer de nou 
combustible sense cap classe de gestió, amb incendis cada 
vegada més virulents i imprevisibles.

Per tal de fer front de manera eficient aquesta nova etapa, 
és essencial invertir en gestió forestal sostenible i en 
prevenció d’incendis per tal de crear ecosistèmics menys 
vulnerables mitjançant la gestió del territori. Per això, 
trobem que hem d’augmentar dràsticament els fons públics 
dedicats a la gestió sostenible dels nostres boscos, superant 
la quantitat dedicada a la prevenció respecte a l’extinció.

Des del nostre punt de vista, no té sentit disposar de pres-
supost quasi limitat, quan es fa front als incendis en la seua 
extensió, però sí que és limitat en la gestió forestal i en la 
prevenció d’incendis. Aquesta és, sens dubte, una estratè-
gia que el tercer govern del Botànic, a partir del juliol pròxim, 
haurà de canviar des del nostre punt de vista.

S’ha de reconéixer el treball gegant que s’ha fet esta legis-
latura en matèria de prevenció d’incendis aconseguint, per 
fi, que s’aproven quasi tots els plans locals de prevenció 
d’incendis forestals. Comptem amb quatre-cents seixanta-
nou plans aprovats dels cinc-cents quinze municipis fores-
tals, quan a l’abril de 2019 hi havia sols seixanta-un munici-
pis amb estos plans locals de prevenció d’incendis forestals 
aprovats. Done les gràcies al director que està ací present i 
al seu equip.

També, hem avançat en l’aprovació dels plans d’ordenació 
dels recursos forestals, en tenim cinc aprovats, tres en fase 
intermèdia i quatre en tramitació. També, gràcies al director 
que està ací.

Ara, cal invertir de manera valenta i decidida en l’execució 
de tots estos plans de gestió, tant els plans locals de 
prevenció d’incendis forestals, com en els plans de preven-
ció d’incendis dels espais naturals protegits, o els plans 
d’ordenació de recursos forestals, per tal de crear les famo-
ses discontinuïtats i protegir els nostres pobles gestio-
nant eficaçment les interfícies urbanoforestals, prote-
gir els cultius, els ramats, les infraestructures, i, sobretot, la 
biodiversitat .

Ja s’ha dit que per a lluitar contra els incendis forestals cal 
disminuir el nombre d’incendis i disminuir la càrrega de 
combustible. Algunes estratègies en les que hem de posar 
els nostres esforços de cara a la nova situació climàtica 
són: promoure sistemes agropecuaris de muntanya en 
harmonia amb la gestió forestal; hem de continuar recol-
zant i augmentar la dotació pressupostària per a la rama-
deria extensiva amb ajudes a pastors, atés que la ramade-
ria extensiva és una eina clau, perquè el bestiar es una cosa 
que sembla tan tonta però és així, el bestiar menja la vegeta-
ció que servix de combustible per al foc, i, al mateix temps, 
estem produint carn de qualitat i fixant població en territori 
rural; hem de recuperar els bancals abandonats en les zones 
de muntanya per a desenvolupar funcions com l’agrícola 
ramadera, l’ambiental, cultural i paisatgística, en particular el 
cultiu de garroferes; hem d’impulsar iniciatives públiques o 
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privades en zones rurals i d’interior sobre terrenys forestals i 
agrícoles per a l’aprofitament de la biomassa forestal residual 
en substitució dels combustibles fòssils; hem de fomentar 
les cremes prescrites com a eina en la prevenció d’incendis 
forestals, això ja s’ha començat a fer per primera vegada en 
esta legislatura, però, trobem que és una eina molt impor-
tant en la que hem de continuar treballant; hem de llui-
tar contra les plagues i les malalties que afecten els nostres 
boscos; hem d’augmentar els recursos per als tractaments 
silvícoles, tant en terrenys privats com públics i també per a 
la restauració de les zones afectades pels incendis.

Per altra banda, i això ho he de dir com autocrítica del 
Botànic que, malauradament, no ho hem fet en estes dos 
legislatures, bé, esta legislatura, perquè es va aprovar la seua 
modificació en la legislatura passada, cal executar tots els 
instruments de la llei forestal, que va ser modificada a inicia-
tiva nostra en 2018, com la creació dels consells fores-
tals de demarcació, el fons forestal valencià i el centre de la 
propietat forestal. El pagament pels serveis ambientals que 
contempla la llei podrien ser una eina central per a motivar 
els propietaris privats a gestionar les seues parcel·les.

Totes aquestes són eines imprescindibles per a poder dur 
endavant aquesta tasca de manera ordenada i amb la implica-
ció de tots els agents en la gestió dels nostres ecosistemes on 
l’ésser humà ha d’estar integrat com a part imprescindible. La 
gestió forestal sostenible és clau no sols per a la conservació 
de la biodiversitat, sinó també per al desenvolupament rural i 
la lluita efectiva i directa contra la despoblació.

Volem preguntar-li, senyora consellera, quines línies concre-
tes tenen previstes aportar per a l’agricultura de secà i de 
regadiu, i específicament per a l’olivar, en els municipis afec-
tats en les finques cremades en l’incendi de Villanueva de 
Viver per a recuperar la producció olivarera de la zona agrí-
cola cremada, i així mantindre les rendes agràries de l’Alt 
Millars i assegurar que ningú abandona la seua comarca.

El sector primari és el principal sector productiu del món 
rural i un incendi com aquest no fa més que destros-
sar les possibilitats d’arrelament de la població que tenen 
l’agricultura com a medi de vida.

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria.

La senyora Gascó Verdier:

Acabe de seguida.

També vull preguntar-li, consellera, com tractem les zones 
d’amortiment dels espais naturals protegits, perquè tenen 
els mateixos valors que els espais protegits.

La senyora vicepresidenta primera:

Senyoria, li pregue que finalitze la seua intervenció.

La senyora Gascó Verdier:

I, finalment, aquest incendi va ser provocat per una brigada 
d’Emerge, no està sota la seua responsabilitat, però, com 
fem que la gent que treballe en silvicultura tinga la prepara-
ció adequada per a fer-ho.

Gràcies.

La senyora vicepresidenta primera:

Té la paraula l’il·lustre diputat Juan Ponce, en representa-
ció del Grup Parlamentari Compromís, per a intervindre en 
aquesta compareixença i fixar la posició del seu grup.

Quan vullga, senyoria.

El senyor Ponce Guardiola:

Molt bé.

Moltes gràcies, senyora presidenta.

Bé, estem en un moment final d’una legislatura, per a mi 
precisament és el final d’un treball en les Corts de dotze 
anys que va començar...., jo volia fer balanç del que s’ha fet 
esta legislatura per una miqueta, també, en òptica i en este 
recorregut, que ha sigut per a mi molt important, un honor 
poder estar en estes Corts. Vaig arribar ací en un grupet 
xicotet, que jo era el verd d’eixe grupet, i, bé, era l’esperança 
per acabar amb el bipartidisme al País Valencià, i vàrem tren-
car una tendència, i d’això fa dotze anys. Jo vaig ser el que 
en esta cambra era el pesat que volia gestió forestal soste-
nible, protecció d’espais naturals, una gestió de residus com 
pertocava, moltes qüestions que la senyora Bonig i els seus 
companys no entenien ni volien entendre.

Bé, la veritat és que és una alegria molt gran, després d’estos 
huit anys, vore com tot el que estàvem demanant, que era 
una veritable prevenció d’incendis, una veritable ordenació 
de les nostres muntanyes, una posada en valor de la nostra 
biodiversitat, que és molt valuosa, de les més riques d’Europa, 
totes eixes qüestions de les zones humides, del valor de 
l’aigua, totes estes qüestions, com s’han anat incorporant als 
discursos de tota l’oposició, i la veritat que, al final, el Botànic 
ha sigut un Botànic que, bé, en les seues línies generals ha 
assimilat els principis d’eixe ecologisme que diuen alguns de 
saló que no és més que la lluita per la defensa del que és de 
tots i en el suport dels científics, perquè tot el que sempre 
hem demanat ha sigut amb el suport dels científics.

Prevenció d’incendis. La Direcció General de Prevenció 
d’Incendis es va crear l’anterior legislatura, no existia 
abans, era fonamental donar eixa visió de prevenció per 
a la defensa dels nostres boscos, ho va crear una conse-
llera de Compromís, vàrem ficar una directora general, una 
biòloga que treballava en temes d’estos a nivell social i a 
nivell sindical, i hem de reconéixer que va impulsar eixa veri-
table prevenció d’incendis respecte a fer l’avaluació i la fixa-
ció de les línies estratègiques de com deuria ser la prevenció 
d’incendis al nostre territori.
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Això va fixar les línies clau i es va crear una ordre..., bé, 
consensuades amb la Mesa Forestal i consensuades amb el 
CAPMA, òrgans de participació que el Partit Popular mai 
havia tingut en compte però que es varen tindre en compte 
i varen ser consensuats ahí. Es va crear una ordre d’ajudes i 
es va convocar la primera convocatòria, i a partir d’ahí s’han 
aconseguit que més del 80 % de pobles que no tenien pla de 
prevenció d’incendis doncs que hui en dia els tinguem.

I, ara, el Botànic ha assumit que eixos plans cal ficar-los en 
marxa, ja tenim deu milions per a enguany i a l’any que ve 
seran més, i a l’any següent també, perquè ja tots tenim 
clar que cal actuar en les nostres muntanyes, però amb la 
visió actual de fer eixa estratègia mosaic de recuperar una 
miqueta el que ha sigut la vida en el món rural, on els aprofi-
taments agrosilvopastorils han estat integrants en la conser-
vació de la biodiversitat, que és la que ens ha arribat a 
nosaltres. Estem recuperant això, és un repte fixar de nou 
població al món rural, però estem convençuts que estem en 
la línia adequada i que anem a aconseguir-ho.

En gestió forestal sostenible el mateix, o siga, no s’havia fet 
res de res, es va fer la modificació de la llei en el 2018 i es 
varen fixar, per exemple, qüestions..., ara diuen: «No ens 
deixen fer res!», doncs, per exemple, en eixa llei es van modi-
ficar i ara es poden recuperar cultius que estiguen abando-
nats però que tinguen, almenys, la meitat dels arbres vius, es 
poden recuperar com a cultius, abans no es podia tallar un pi 
en eixos cultius, en l’època de vostés; actualment es poden 
fer, com moltíssimes més actuacions, sempre que esti-
guen, clar, dins d’un pla d’aprofitament o amb els permisos 
adequats, no de la manera que vostés feien que era donar-
lo a alguna empresa, ¡hala!, arrasa las montañas, vivas o muer-
tas, que és el que han fet vostés massa vegades, i l’última 
vegada després dels incendis d’Andilla i de Cortes de Pallàs 
que varen arrasar les nostres muntanyes, milers d’hectàrees, 
sense cap protecció i tota la fusta a rebre subvencions de la 
biomassa i acabar en calderes a Itàlia. Eixa va ser la gestió 
forestal del Partit Popular, la que vàrem heretar.

I, bé, s’han dit moltes qüestions de les bàsiques que s’han 
fet, tenim actualitzats tots els plans de prevenció d’incendis 
dels espais naturals, s’han fet tots els plans de demarcació 
o estan a punt d’acabar-se, cosa que el Partit Popular no va 
fer. S’han creat unes meses de concertació i de participació 
ciutadana post incendi que són fonamentals per a implicar 
a les poblacions de les zones afectades en la seua recupera-
ció. S’han creat brigades de prevenció d’incendis al voltant 
dels parcs naturals on es trituren les restes vegetals. S’han 
creat moltes actuacions i de previsions perquè les nostres 
muntanyes tinguen, diguem, recuperen el seu valor i que la 
societat al final també comprenga que eixes externalitats al 
final ens costen diners, però que tenen una rendibilitat molt 
gran.

Algú dia fa uns anys que invertir en el canvi climàtic pot 
costar el 5 % del PIB i no invertir ens costaria el 20 %. O 
siga, que és fonamental per a totes i per a tots assumir 
l’escenari de l’emergència climàtica en què estem. En esta 
legislatura s’ha assentat les bases, i també en l’anterior, 
mitjançant les lleis, decrets llei i en moltes propostes fetes 
ací, en les Corts, per a canviar els models i que el proper 
Botànic tinga unes línies clares en què treballar, i estic segur 
que així serà.

I bé, com que s’acaba la meua trajectòria, el que volia era 
donar les gràcies a tothom, a tots els companys que han 
estat ací, als directors generals que hui ens han acompanyat, 
i volia mencionar als anteriors, Antonio Marcos i a Fran 
Quesada, que també van fer un treball fonamental a nivell 
del Botànic, a tots els serveis de la cambra, lletrats, empre-
ses, auxiliars i tots els funcionaris. Bé, no puc anomenar a 
tothom, però bé, quede molt agraït i a la vostra disposició 
per quan vulgueu en un futur.

I res més i moltes gràcies. (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyoria. I li desitgem tota la sort en la nova etapa.

Té la paraula la il·lustre diputada Sabina Escrig, en represen-
tació del Grup Parlamentari Socialista.

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Quan vosté vullga, senyoria.

La senyora Escrig Monzó:

Moltes gràcies, president.

Consellera.

Jo, en primer lloc vull donar les gràcies a cada un i a cada 
una de les professionals que des dels diferents àmbits llui-
ten, han lluitat i lluitaran contra els incendis.

Mire, consellera, durant molts mesos, molts mesos, molt 
de temps, hem estat escoltant barbaritats d’uns i d’altres, 
sempre criticant i mai, mai, aportant. Però eixa verborrea 
constant, sense propostes, queda en paper mullat, perquè 
no hi ha millor forma que creure les promeses quan es fan 
fets. I aquest és un exemple dels qui es passen els dies criti-
cant, però després on governen o fan o no fan mai res.

A mi que m’encanta molt el refranyer espanyol, moltíssim, 
igual que les dites valencianes, hi ha un que repetim moltes 
voltes que diu: no dejes para mañana lo que puedas hacer hoy . 
Doncs bé, doncs eixos agoreros de la verborrea crítica i mai 
resolutiva o propositiva són del mañana nunca existe, allà on 
governen mai fan res.

Miren, les dades són bones i per això els exemples més. 
Consellera, li ho explique, sols perquè vosté ho sàpiga. A 
Castella i Lleó no disposen d’un pla d’emergència actualit-
zat des de l’últim que van fer, que fa 24 anys. 36 anys porta 
governant la dreta en Castella i Lleó. Fixe’s vosté. Mire on 
aplega la mala gestió allà on governen els agoreros amb els 
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negacionistes ara de l’emergència climàtica, ja no són nega-
cionistes del canvi climàtic, que Castella-Lleó és una de les 
poques, sinó l’única, de les comunitats autònomes que no 
té el pla operatiu d’extinció d’incendis forestals adaptat al 
reial decret de l’agost passat. Un reial decret llei aprovat per 
l’impuls del Govern d’Espanya amb la intenció d’evitar que 
les comunitats autònomes, com Castella-Lleó, competents 
exclusius en matèria d’incendis forestals, almenys disposen 
dels mitjans suficients coordinats i homogènies amb la resta 
dels territoris per a fer front a una de les conseqüències més 
evidents de l’emergència climàtica, com són els incendis 
forestals, alguns d’ells ja de sexta generació.

I, consellera, mire, parlen aquells que més han de callar, i jo 
ho lamente molt dir açò, però que allà on governen l’estiu 
passat se’ls van cremar 100.000 hectàrees, però desgracia-
dament van morir quatre persones i no ha dimitit ningú, no 
ha dimitit ningú.

Moltes de les qüestions que estableix aquest reial decret 
nosaltres ja les complíem, érem de les poques comunitats 
que ja ho complíem, tenim els plans de prevenció desenvo-
lupats, els plans d’emergència, tenim un servei de bombers 
forestals que treballen tot l’any, no com en altres llocs que 
només treballen en uns mesos determinats.

I, per cert, ja ho ha explicat vosté, des de 2005 i després en 
el 2018, correspon a cada ajuntament amb superfície fores-
tal elaborar el seu propi pla local de prevenció d’incendis 
forestals. Doncs bé, ha tingut, primer des de 2005, però ha 
hagut de ser el govern del Botànic, aquest govern, el que 
faça que els 515 municipis que estan obligats tinguen eixe 
pla. I en estos moments crec que són 469 municipis els que 
ja tenen el pla aprovat. Així com ja els ho ha explicat també 
a vosté els plans aprovats de prevenció d’incendis forestals 
dels parcs naturals i que queda Penyagolosa.

I en prevenció també hem de destacar i posar en valor 
que cada any destinem més de 18 milions d’euros perquè 
els ajuntaments, a través de Labora, contracten persones 
de l’atur per a la realització d’accions previstes en plans o 
procediments d’emergències en l’àmbit forestal. 18 milions 
als quals cal sumar-li els més de 5 milions d’euros de la 
Conselleria de Justícia per als vehicles, la indumentària, 
les ferramentes i, com no, la formació. Prevenció amb el 
programa Emerge, que, per cert, pel que m’han dit a mi, hi ha 
ajuntaments d’altres colors polítics, que no són colors botà-
nics, que no volen signar el conveni per a no anar acompan-
yant a la conselleria. A mi em pareix molt lamentable.

O tampoc hem d’oblidar el fons Estratègic municipal de 
prevenció d’incendis forestals de la Comunitat Valenciana, 
amb un pressupost de 10 milions d’euros, que es distribui-
ran entre les poblacions que tenen el Pla local de preven-
ció d’incendis forestals i que afavorirà també aquells que 
tenen més terrenys forestals i després als pobles amb menys 
població.

El País Valencià és una de les comunitats autònomes 
que més ha incrementat els diners destinats a preven-
ció d’incendis. I no ho diem nosaltres, és que ho diuen les 
dades. També hem de destacar l’ambiciós pla de restaura-
ció ambiental en zones que van ser devastades pel foc en 
els grans incendis de les últimes dècades, amb un import 
de quasi seixanta tres milions d’euros, beneficiant a més 

d’un centenar de termes municipals del País Valencià, 
amb l’objectiu d’augmentar l’estabilitat de les masses, la 
diversitat vegetal, incrementant el seu nivell de madu-
resa i de biodiversitat per a proporcionar-los un major 
grau d’autoprotecció i resiliència en disminuir la càrrega 
de combustible, contribuint de manera molt important 
a l’adaptació al canvi climàtic, perquè sí que hi ha canvi 
climàtic i emergència climàtica, encara que alguns diguen 
que és un invent social comunista. No sé, jo crec que l’invent 
està ací i ja no és una excusa. Açò no és una excusa, és una 
realitat .

En la prevenció contra els incendis també hi ha una part 
fonamental, que és cuidar el nostre entorn i lluitar contra 
el canvi climàtic, l’emergència climàtica, i és que la calor 
extrema del mes d’abril, la sequera, la falta de pluja, ens ha 
de fer reflexionar per què el calfament global facilita els 
incendis i afavoreix la propagació del foc, com he dit abans, 
els incendis ja de sexta generació.

I per concloure, consellera, som una de les comunitats autò-
nomes que més invertix en prevenció i extinció d’incendis, i 
mai, mai, és prou. Però hem avançat, i de segur que amb el 
pròxim govern progressista, consellera, seguirem avançant 
en prevenció de tots els àmbits i sense oblidar mai la neces-
sitat de lluitar contra el canvi climàtic, que ja no ve, que 
està ací. Encara que alguns igual volen fer front a eixa emer-
gència climàtica amb eixes «telepredicadores» que fan 
campanya per a la dreta que volen curar l’homosexualitat. 
Una vergonya!

En definitiva, nosaltres tirant del carro, altres posant les 
pedres i s’encomanen a «telepredicadores». I, per cert, hui 
m’ha quedat clar que l’expresident Mariano Rajoy viatjava en 
haca i en carro.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies senyoria.

Li donem la paraula, a estes hores intempestives, a la conse-
llera perquè done rèplica a les qüestions plantejades. Quan 
vosté vullga, consellera.

La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, senyor president.

Seré molt breu, no se preocupe.

En primer lloc, m’agradaria començar per agrair-li al dipu-
tat Juan Ponce tota la tasca que ha fet, esta veu verda que 
hem tingut el parlament valencià i que ha suposat una gran 
diferència. La veritat és que ha fet una tasca excel·lent. Jo 
vaig poder compartir una legislatura sencera amb ell com 
a company de grup parlamentari i ha sigut un plaer, i ahí 
queden totes les seues reivindicacions en les actes que, 
afortunadament, és una cosa que passa en els parlaments, 
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que queda ahí per a sempre, eixa veu reivindicant que es 
fera tota esta tasca que anem fent des de la conselleria per 
protegir el nostre territori.

Una tasca que, efectivament, cada vegada és més complexa, 
perquè, com he començat en la meua intervenció, la situa-
ció d’emergència climàtica que patim va molt més ràpid del 
que s’esperava, del que esperaven inclús els científics. I això 
ens situa ara mateix en una situació de major risc d’incendis, 
com diuen tots els experts internacionals, precisament per 
este increment de temperatures, esta sequera prolongada, 
que ens posa en més, no sols més riscs d’incendis, sinó 
també que estos incendis són molt més virulents i difícils 
de parar. Els incendis de sisena generació, com deia, com ha 
passat, precisament, en Villanueva de Viver, que comença en 
Villanueva de Viver, en què es troben que inclús intentant 
apagar-lo, pues en eixe moment és absolutament impossible 
i el foc s’apodera absolutament de tot.

En fi, en esta tasca estem. I precisament una de les coses 
que es fan des de la conselleria és eixa ordenació, perquè 
l’ordenació també és prevenció i eixa tasca d’ordenació que 
senzillament abans no es feia –ensenyaré un altre gràfic, 
no, de 2015–, estem parlant d’una inversió que no arriba a 
3 milions d’euros, i ara, en 2022, parlem d’una inversió en 
gestió forestal, que és eixa ordenació forestal tan important, 
que és pràcticament de 27 milions d’euros. Esta és la realitat 
del nostre territori .

Alguns tenen la barra de vindre ací i dir que no sabem 
gestionar. Al contrari, sabem gestionar i ho fem molt bé, 
invertim en el nostre territori i els reptes cada dia són 
majors, com dic, però ho fem d’una manera excel·lent. I 
ahí estan les dades i ahí està la valoració que se fa en tota 
Espanya precisament pels professionals o els tècnics a qui 
podem escoltar, tant este matí en À Punt com en els diaris 
de manera permanent, dient-ne que per fi ara sí que se fa 
eixe treball de prevenció i d’ordinació tan necessari que 
abans no es feia, i que han sigut vuit anys d’un gran treball.

Aleshores, és molt complicat, com ha passat en tantes altres 
coses, agafar un govern en el qual no es feia absolutament 
res per l’interés general, és molt complicat. Però ho hem fet, 
ho hem fet, treballant molt, molt durament. I, clar, arribar 
ací i escoltar a un senyor, per exemple, que ix ahí i diu que 
executem un 40 %, quan executem, tant en prevenció com 
en medi natural, un 95 %, doncs fa molta vergonya, perquè 
u ha de vindre ací amb els deures fets i no dir mentires. I 
dir que no parlem en les entitats, quan tenim una mesa de 
treball on estan totes les entitats, totes; tenim meses fores-
tals constituïdes on estan tots els representants, també els 
agraris; es diu que no se fan cremes, quan es fan cremes 
prescrites en distints municipis al llarg de la Comunitat 
Valenciana. És que, clar, jo, a més és una persona que jo la 
recorde de la universitat, perquè jo vaig estudiar Dret i ell 
era el professor i, clar, s’enfadava molt quan la gent no se 
sabia la lliçó. Ostras!, doncs jo també m’enfade molt quan se 
ve ací i u no se sap la lliçó o diu mentides, perquè això no 
està bé, perquè un quan és la veu del poble valencià també 
té una gran responsabilitat.

I si parlem de la lluita contra el despoblament, també dels 
qui s’han abstingut en una llei que intenta fer-li front a 
un repte molt complex, molt complex, al qual s’enfronten 
totes les civilitzacions modernes, perquè n’hi ha hagut des 

del segle passat un abandonament del camp per a anar a 
les ciutats, per un canvi en tantes coses, de modernització, 
etcètera. I al qual intentem fer front amb molt d’esforç, amb 
molt d’esforç, també perquè ens interessa molt que conti-
nue tant l’agricultura com la ramaderia, especialment, òbvia-
ment, la ramaderia extensiva, a la qual donem les ajudes i el 
suport, tot el que podem, i òbviament fa falta més i més. I 
d’això es treballa molt en la conselleria, molt, perquè neces-
sitem mantindre, cuidar i protegir la nostra sobirania alimen-
tària, tan important, tan important. I és el gran repte de 
futur, el gran repte, al qual també, òbviament, l’afecta la 
situació d’emergència climàtica que patim. Però, bé, això és 
una de les qüestions fonamentals que afecten també, i que 
estan dins d’esta estratègia mosaica de com hem de gestio-
nar la prevenció d’incendis. I per això també donem ajudes, 
com ja he explicat, que les hem duplicat, a esta ramade-
ria extensiva. I també, també, els cedim els espais públics 
perquè puguen pasturar. I això, les dades ahí estan, de totes 
les que s’han fet i estan vigents.

En qualsevol cas, miren, els anuncie que el divendres hem 
convocat la mesa forestal, precisament perquè en els 
terrenys afectats pels incendis de l’any passat ja es puga 
pasturar este any, perquè s’aprove. Gràcies als informes que 
ens donen els especialistes, que diuen que ja és possible, i 
és una cosa molt bona perquè, si no, haurien d’esperar cinc 
anys. I això per què és possible? Això és gràcies al treball de 
renaturalització que es fa de manera immediata, ara, en les 
zones que han sigut afectades per incendis, i que hem fet 
en els incendis del 2022. Però que també, i precisament per 
això ja es pot pasturar, però és que també ho hem hagut de 
fer en els del 2012 i 1994 perquè el govern anterior no ho 
va fer, perquè no ho feia, perquè quan les zones es crema-
ven, allí ho deixaven. I nosaltres què fem? Actuar de manera 
immediata. I a això què li diuen? Ecologismo de no sé què, no 
me’n recorde. Clar, no. Això és ecologisme que funciona per 
a protegir i renaturalitzar el territori i perquè més prompte 
torne a ser verd com era abans. I funciona, i funciona. I ho 
hem hagut de fer en els anteriors i en els d’ara. I ho estem 
fent ja en el de 2023. Ja ho estem fent perquè molt prompte 
eixe bosc mediterrani, que afortunadament es recupera, es 
recupere d’una manera molt més ràpida per a tota la zona.

I què fem amb les oliveres que s’han cremat, que m’han 
preguntat? Doncs, òbviament, treballar ràpidament 
perquè tot torne a la normalitat i, òbviament, indemnit-
zar a tots els afectats, que això va per una altra via. Perquè 
sí que volem un camp que estiga viu, que estiga ple de 
gent. I per això també em preocupa molt, a esta conse-
lleria, quan hi ha partits que venen ací i parlen d’agricul-
tura i de despoblament, però després no es preocupen d’on 
hem de ficar les plantes fotovoltaiques. Perquè ací hem de 
trobar l’equilibri, i per això treballa la Conselleria d’Agri-
cultura, Desenvolupament Rural, Emergència Climàtica i 
Transició Ecològica, precisament, per a trobar eixos equili-
bris. Perquè el que no és raonable és estar defensant que 
s’arranquen cultius que estan vius, terres que estan treballa-
des, per a ficar fotovoltaiques, i després vindre ací a dir que 
el que volem és protegir els ametlers, etcètera, etcètera. No, 
senyor. Cal ser coherent en els discursos. I per això, quan es 
parla de netejar el camp, netejar els boscos, jo em pregunte 
si en allò que estan pensant és que tots els boscos haurien 
de ser com camps de golf, que estan molt ordenadets. No, 
doncs no és això el que s’ha de fer per a protegir el nostre 
territori. Això no és ordenació forestal. No, no ho és.
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I respecte als agents mediambientals, ja li vaig dir, i estem 
complint-ho, que estem donant totes les eines necessà-
ries perquè treballen de la millor manera possible, reconei-
xent precisament tota la tasca tan important que fan, que ja 
ho he fet i ho tornaré a fer un milió de vegades. Perquè crec 
que és fonamental. Tota eixa gent que treballa en el dia a dia, 
eixa gent que tenim en les nostres muntanyes, estem parlant 
de més de mil persones diàriament que estan allà treballant 
per a protegir, per a avisar-nos de si hi ha un incendi, que 
n’hi ha molts. Ja he explicat que en este any, precisament, 
s’ha duplicat el nombre de conats d’incendis, duplicat.

Estem en una situació molt complexa, que no necessita 
demagògies, oportunismes. El que necessita és de veri-
tat un treball seriós, com s’està fent des de la conselleria, 
perquè açò no és un treball de hui per a demà, és un treball 
a llarg termini. I per això és molt important tota l’ordenació 
que s’està fent de tot el territori. Que anem a ser la primera 
comunitat autònoma que va a tindre tota l’ordenació fores-
tal dels mons públics. La primera. La primera. Que, com dic, 
som una referència. Igual que som una referència de com 
tenim l’Albufera, per exemple. I no com altres. I no com 
altres. Perquè nosaltres sí que l’hem protegit, l’hem cuidat. I 
hem treballat molt perquè siga eixa referència internacional. 
I no com altres que els criden l’atenció des d’Europa.

Aleshores, la veritat és que, en conclusió, és indubtable que 
hem avançat molt en esta matèria en els últims anys. Molt 
en prevenció i en ordenació. Que tenim una tasca feta i que 
la continuarem fent les pròximes legislatures. Perquè tot el 
que hem fet no es podrà desfer. Perquè ahí estan ja els plans 
de 469 municipis, amb els seus plans de prevenció d’incen-
dis. Municipis que ja han entés la tasca que han de fer. Amb 
inversions privades, també, que els hem donat ajudes, i que 
abans ni les demanaven i ara ja les demanen, conscients de 
la importància. I també, per cert, una altra cosa que poden 
fer els propietaris privats és deixar la gestió als ajuntaments, 
als quals nosaltres també donem ajudes per a fer eixa gestió 
forestal quan els privats no són capaços de fer-ho per qual-
sevol motiu. Aleshores, hi ha eines que estan en la llei fores-
tal, que des d’este parlament es va reformar, precisament 
perquè siga una garantia i protecció de tot eixe territori, que 
és el principal, a la nostra comunitat. I que és el que nosal-
tres estimem i gaudim, i tan important també per a fer-li 
front al canvi climàtic.

Aleshores, el context, com deia, ha canviat radicalment. Sí, 
ha avançat molt, esta emergència climàtica. Però nosaltres 
tenim moltes eines i estem més preparats que altres comu-
nitats autònomes perquè hem fet els deures. Així que, no és 
que en juliol i agost no hi havia canvi climàtic. Sí, sí que hi 
havia canvi climàtic i hi havia emergència climàtica. També 
vam ser la primera comunitat autònoma, el primer govern 
autonòmic que va declarar la situació d’emergència climà-
tica. I per això s’ha estat treballant durant tota la legisla-
tura. Aleshores, un bon treball fet i molt per fer, molt. Però 
s’ha de fer des de la unió. Per això, estaria bé que, en lloc de 
vindre ací a fer popurris, com han fet alguns, es treballara de 
manera conjunta per tots els grups polítics que estem repre-
sentats en tots els ajuntaments per a protegir el nostre terri-
tori, els nostres boscos, d’una manera constructiva, realista i 
sense mentides.

Gràcies. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, consellera.

Escoltarem ara la rèplica que, en nom del Grup Parlamentari 
Vox, realitzarà l’il·lustre diputat José María Llanos, per un 
temps màxim, màxim, de quatre minuts.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Llanos Pitarch:

Gracias, señor presidente.

Bien, en primer lugar, yo creo que ya lo dije en otra comparecen-
cia sobre los incendios de Vall d’Ebo y de Bejís, pero se ve que 
algunos no escuchan o se les olvida. Y, bueno, por repetir las 
cosas, Castilla y León, en agosto, agosto, no diciembre, agosto 
del 2022, ya había aprobado ayudas directas para compensar 
los costes económicos de autónomos y pymes en los munici-
pios afectados por los incendios forestales. Ya había aprobado 
subvenciones directas a los titulares de explotaciones agrarias 
en los municipios afectados por los incendios forestales. Hasta 
5.000 euros para recuperar sus negocios para los autónomos. 
Y un segundo tramo de recuperación en el que la ayuda podía 
llegar a alcanzar los 100.000 euros. Financiación en condiciones 
preferentes, bonificación de préstamos. Exactamente igual que 
el Botánico. Nada. Aún no lo han pagado y el decreto salió seis 
meses después, en diciembre. El de ahora no. El de ahora lo han 
sacado a los quince días. Por cierto, antes nos decía la consellera 
de justicia: en un tiempo récord, seis meses. En Castilla y León, 
una semana. Y ahora, quince días. ¿Cuál es el tiempo récord? 
¿Los seis meses o los quince días? Un poco curioso, ¿verdad?, 
cómo se manipulan las palabras.

Bien. Mire, señora consellera, yo he venido a intervenir en la 
réplica por respeto a estas Cortes y a los ciudadanos. Porque 
no merecía usted que le respondiera. Porque usted no ha 
dicho absolutamente nada. Usted o lo lleva todo escrito o 
no tiene nada que decir. Usted es la consellera responsa-
ble, es la consellera de agricultura. Y en esta intervención de 
diez minutos no nos ha dicho nada. Ha dado usted un mitin. 
Una vergüenza, señora consellera. No ha dado usted ni un 
solo dato en la respuesta porque no lo llevaba escrito por 
sus asesores. Es verdaderamente vergonzoso lo que usted 
ha hecho. Ha dado un mitin atacando a los demás grupos 
parlamentarios de la oposición. ¿Plantas fotovoltaicas? ¿A 
qué viene, señora consellera de agricultura? Que comparece 
aquí por unos incendios que gestionó desastrosamente en 
la prevención. Campos de golf. ¿Pero quién está hablando 
de los campos de golf? Estamos hablando de los afecta-
dos que están levantados en armas porque se han quemado 
sus cosechas y a punto han estado de perder sus casas y sus 
vidas por su mala gestión y su mala prevención. Ustedes no 
han gestionado nada. Ustedes, del plan de infraestructu-
ras en concreto que nos afecta, que es de 2014, no han apli-
cado ni el 40 %. Usted presenta unas gráficas muy bonitas, 
pero no dice una sola verdad, ni una sola verdad. Porque se 
lo decimos en la intervención y usted no da ni un solo dato. 
No le ha dado tiempo a sus asesores, que se dedican, por 
cierto, asesores institucionales, a aplaudir intervenciones de 
grupos parlamentarios sin que se les llame la atención por 
la mesa. Que es otra vergüenza que los asesores aplaudan 
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intervenciones de grupos parlamentarios, cuando esta-
mos aquí en una diputación permanente defendiendo como 
servicio público a los valencianos.

Usted no ha dado una sola respuesta. Nosotros le hemos 
presentado propuestas. Lo que hay que hacer. En la comi-
sión técnica no están los agricultores, ni los ganaderos, ni 
los trashumantes, ni los cazadores. Usted puede levan-
tar las cejas todo lo que le dé la gana, pero es que sus faltas 
de respeto, como meterse con mi profesión académica, es 
de vergüenza, una tercera vergüenza que usted ha come-
tido en su contestación. Porque solamente tiene que ver las 
evaluaciones de mis alumnos para que vea que al 99 % les 
he gustado como profesor, porque es mi devoción y así lo 
he hecho. Probablemente, usted no, porque a lo mejor no 
estudió nada. Desde luego, no me sorprende viéndola como 
consellera de agricultura de este Botánico.

Muchas gracias. (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.

Senyories, continuarem amb les rèpliques.

Ara, en nom del Grup Parlamentari Ciudadanos, té la paraula 
l’il·lustre diputat Eduardo del Pozo. (Veus)

Senyories, per favor, escoltarem l’il·lustre diputat.

Quan vosté vullga, senyoria.

El senyor Del Pozo Querol:

Sí, gràcies, president.

La verdad es que es auténticamente alucinante escuchar 
de usted que funciona la prevención de incendios en la 
Comunidad Valenciana, cuando hemos tenido los peores 
incendios en la Comunidad Valenciana de la última década, 
el pasado verano, y ahora, en estas fechas, unos incen-
dios que han arrasado casi cinco mil hectáreas. Y usted dice 
que funciona la prevención de incendios en la Comunidad 
Valenciana. Es auténticamente alucinante lo que tene-
mos que escuchar aquí. Y ya se lo vuelvo a decir: no tienen 
ninguna credibilidad. Han desaprovechado esa ocasión. Han 
tenido ocho años de gobierno para demostrar que saben 
hacer políticas para proteger la naturaleza. Y no lo han 
hecho, los peores incendios en la última década. Y sí, cambio 
climático sí, si es que hasta el representante de Vox se lo ha 
reconocido. Otra cosa es que entremos en si es por la acción 
humana o es por la propia naturaleza, como ellos defien-
den. Pero es que hasta ellos se lo dicen. Sí, cambio climático, 
sí, de acuerdo, vale. Pero ustedes tienen nuestros montes 
como un auténtico polvorín y esa es la realidad y todos los 
valencianos lo sabemos, lo hemos visto, lo estamos viendo. Y 
esa es la realidad, señora consellera. Y es una realidad, pues, 
que también la dicen los agentes medioambientales. Y se lo 
vuelvo a decir, dicen que ustedes han sido los peores gesto-
res medioambientales en la Comunidad Valenciana.

Pero es que este 13 de abril hemos visto cómo las empresas 
forestales, tras el incendio de Castellón, dicen que no se nos 
permite gestionar y dejan el bosque apto para arder. Ahora 
tiene una excelente ocasión para defenderse ante esta 
acusación, porque de esto les están acusando a ustedes los 
agentes medioambientales y las empresas forestales.

Y ese es el panorama, señora consellera, ese es el panorama 
que tenemos en la Comunidad Valenciana, que usted dice 
que funciona, que funciona la prevención, sí, esa preven-
ción que ustedes hicieron también con los diez burros muer-
tos en el Desert de les Palmes y que, al final, pues, dejaron ver 
las vergüenzas de su gestión y de su control en su conselleria . 
Una auténtica vergüenza, fue un espectáculo nacional el que 
nos ofrecieron .

Pero bien, sí, nosotros en 2021 ya les dijimos…, en 2021 
ya les dijimos que invirtieran más en incendios, en recur-
sos de conservación, en educación ambiental. Pero ustedes, 
que ahora mismo ha suspendido al representante de Vox, 
también podría suspender, en este caso, a Las Provincias, 
que dijeron: «El Consell solamente gasto la mitad del 
dinero destinado a prevención». Si suspende al represen-
tante de Vox, suspenda también a Las Provincias, porque Las 
Provincias dijeron que ustedes se gastaron la mitad. Así que, 
señora consellera, aclárese, aclárese.

Como también lo que tiene que hacer es dar más educa-
ción ambiental a los valencianos, porque este último trimes-
tre hemos visto casi mil trescientos incendios en la provincia 
de Valencia, incendios forestales. Por tanto, esa prevención, 
de la que usted alardea y dice que tan bien funciona, pues, 
mire, casi mil trescientos en este último trimestre. O sea, 
que creo que esa educación ambiental que ustedes están 
dando, pues, ni está ni se le espera, ¿no?

También decir que dejen ya de vendernos humo, estamos 
cansados, con esas inversiones millonarias que, al final, pues, 
no hacen; dicen una cantidad, luego es otra y, al final, no 
llegan esas inversiones porque todos los valencianos vemos 
que los montes están como están. Ustedes no saben hacer 
gestión forestal y lo dicen los agentes medioambientales.

Porque ustedes, además, se han dedicado a criminalizar a 
aquellos que han cuidado de nuestra naturaleza siempre, a 
agricultores, ganaderos y pastores. Y los han criminalizado y 
esa es la realidad. Ustedes se han dedicado a criminalizar a 
aquellas personas que han cuidado siempre de nuestra natu-
raleza y esa es la realidad, señora consellera. Ocho años de 
gobierno y esa es la realidad.

Se lo vuelvo a decir, es una pena, han tenido una oportuni-
dad, en estos ocho años, de demostrar que ustedes sabían 
proteger, cuidar nuestra naturaleza. Pero, al final, lo que han 
demostrado, (sona un timbre) se lo vuelvo a decir, ecologismo 
de boquilla .

Gracias.

El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria.
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I, com a últim torn de rèplica, escoltarem l’il·lustre diputat 
Miguel Barrachina, en nom de el Grup Parlamentari Popular.

Quan vosté vullga, senyoria.

 
El senyor Barrachina Ros:

Muchas gracias, señor presidente.

Bueno, sí que se ha marchado lejos la consellera para no 
poder justificar lo que es injustificable, datos objetivos: 
somos récord nacional en hectáreas quemadas en España y 
récord nacional también en incapacidad para generar ener-
gías renovables. Yo no sé por qué se ha metido la conse-
llera, con el respeto que ha tenido esta oposición a ustedes. 
Usted sabe que es consellera por lo que es. Es decir, viene de 
sanidad a aquí por, según sus secretarios autonómicos, una 
purga interna de Compromís en la cual echan, con motivo de 
las renovables, y usted aparece ahí y nosotros se lo hemos 
respetado. Claro, que usted venga aquí y nos diga… y saque 
el tema, usted, sin que nadie lo haya preguntado, de las 
renovables… Es que se meten unos líos que aún nos pasan 
pocas cosas, señora consellera . (Rialles)

A mí el primer reproche que me han hecho, el grande, es que 
he hablado de limpiar el monte y han salido tres a decirme 
que no, que no, que limpiar el monte no. Oiga, es que de 
donde yo vengo, que es de la zona que se ha quemado 
por su incapacidad, la gente habla de limpiar el monte, que 
consiste en podar, desbrozar, quemar –si te dan permiso– 
y dejarlo arreglado. No he escuchado a nadie que diga: oye, 
no, no, yo no me voy a limpiar el monte, yo me voy a hacer 
una gestión integral sostenible de mi parcela. Es que aún nos 
pasan pocas cosas.

¿De dónde vienen ustedes? Es decir, ¿de dónde vienen 
ustedes? Es decir, ¿de dónde vienen ustedes? Claro, es 
que hablan un lenguaje que no entiende nadie. ¿De dónde 
vienen ustedes? Si es que han abandonado el campo. Es que 
nos pasa pocas cosas, de verdad.

Yo entiendo que esto es doloroso. Pero, mire, (veus) como he 
escuchado a la consellera decir: «Es que es muy difícil venir 
a gobernar –ella, que ha llegado ahora a la gestión forestal, 
ella–, venir a gobernar cuando no se había hecho nada». Ella, 
que viene de sanidad. Es decir, mira, la mesa forestal con 
la que usted se va a reunir la creó el PP y se va a reunir con 
ella y es uno de los grandes anuncios. «Me voy a reunir…», 
la creó el PP en 2014. Esto es de 2014, lo he sacado yo, 
lo he sacado yo de la intervención de la Generalitat. Aquí 
dice, 2014, prevención, extinción, incendios y emergen-
cias, 66 millones presupuestados, 110 millones invertidos; 
es decir, el doble, prácticamente, de lo que se presupuesta, 
con el PP, el doble en 2014, modificando y ampliando crédi-
tos. Y esta es usted, esta es usted, esto dice 2022, 2022 es 
del año pasado, el último, esta es la última página, presupu-
estan para prevención de incendios 1,6 millones en gasto de 
personal y quitan 600.000 euros, de estos 1.600.000 reba-
jan en 600.000, un 40 % de rebaja del presupuesto inicial. 
Oiga, yo no he querido hablar de presupuestos, pero, si me 
tira de la lengua, le diré que lo que cuentan los demás es 
verdad, que son incapaces, que ustedes pintan, dibujan, 
anuncian, crean, pero no ejecutan.

Mire, tengo aquí una microrrelación de anuncios, por si no 
me quiere creer mí. Es decir, 2018, haremos un pacto por 
los bosques valencianos; 2019, un gran pacto verde; 2020, 
un pacto por los bosques y contra la despoblación; 2021, el 
green deal valenciano, 2021, 15 millones de árboles plant-
earemos con 144 millones de euros, Ximo Puig y ustedes. 
¿Y qué han hecho? Dejar que se queme y, a quien quiere 
limpiar, prohibírselo. Si es que de anuncios van bien, claro, 
pero es que, cuando uno quiere limpiar el monte, dicen que 
no, que, si quiere, que vaya a su parcela a hacer una gestión 
integral sostenible forestal.

Oiga, pero es que esconden, con palabras, una inepti-
tud proverbial, de récord español en incendios y de récord 
europeo en abandono de tierras. Y, si no me quiere creer a mí 
–y yo concluyo– ni a los vecinos ni a sus alcaldes… Ha nomb-
rado un ayuntamiento de los quemados que no tenía plan, 
justamente es el ayuntamiento que no era del PP. Yo no lo voy 
a decir, porque es un ayuntamiento sacrificado y, además, el 
fuego no distinguió, ¿eh? entre quien tenía aprobado el plan 
–que los creó el PP– y (sona un timbre) el que no lo tenía, no 
distinguió, los quemó todos porque ustedes no limpiaron…

 
El senyor president:

Senyoria.

 
El senyor Barrachina Ros:

…–concluyo– ninguno. Si no nos quiere creer a nosotros ni 
a sus ayuntamientos, crea a quien tenga campos. Dice: mira, 
mira, estos son ustedes, su gran proyecto, las ocurrencias. 
Compromís se dedica a esto, a las ocurrencias: voy a poner… 
En fin, los pastores…

 
El senyor president:

Moltes gràcies.

 
El senyor Barrachina Ros:

…de toda la vida –concluyo–, mi abuelo era pastor de ovejas, 
los pastores de toda la vida a casa y yo voy a llevar unos 
burritos, unos burritos que acaban en la fiscalía. Y, si no 
quiere creer usted a los vecinos,…

 
El senyor president:

Senyoria, moltes gràcies, però ja ha finalitzat el seu temps.

 
El senyor Barrachina Ros:

…insisto –concluyo y me despido–, crea usted a los…

 
El senyor president:

Acabe ja.
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El senyor Barrachina Ros:

…que tienen actividades forestales. Son ustedes, no se nos 
permite gestionar. Claro, el problema…

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyoria, i ja ha finalitzat la seua intervenció.

 
El senyor Barrachina Ros:

…de ellos es que, ingenuos, van a…

 
El senyor president:

Moltes gràcies.

 
El senyor Barrachina Ros:

…limpiar el monte y lo que tienen que hacer es gestión inte-
gral forestal. (Veus)

 
El senyor president:

I, amb la rèplica... (Veus)

Senyories, escoltarem ja l’última intervenció de la consellera 
en este matí intens. Escoltarem la rèplica de la consellera, ja, 
ara amb temps... (Veus) Senyories...

Quan vosté vullga, consellera, té vosté la paraula.

 
La senyora consellera d’Agricultura, Desenvolupament 
Rural, Emergència Climàtica i Transició Ecològica:

Moltes gràcies, senyor president.

Bé, doncs, sí que vaig a suspendre al de Las Provincias també, 
si fa falta, perquè, efectivament, el que va publicar no és 
veritat i així li ho férem saber a Las Provincias, que no és la 
primera vegada que passa, per cert.

Però també li dic una cosa, que, a la millor, és que quan un 
treballa ací i pot fer les preguntes que vullga sobre execució 
de pressupostos, etcètera, en lloc de remetre’s, com si Las 
Provincias fora el butlletí oficial, pot fer preguntes i li contes-
tem respecte al grau d’execució de pressupostos que estan, 
com a més se publica cada any, en un 95 %, tant per part 
de prevenció d’incendis com de la direcció general de medi 
natural, 95 %. O siga que tots els diners destinats a preven-
ció i ordenació estan gastats, gastats, i precisament gastats 
en el nostre territori, en la seua ordenació i la seua protecció 
perquè no patim incendis.

I sí, cada vegada, com dic, les coses són més complica-
des. I, per això, és molt important el treball a llarg termini. I 
poden vindre ací i fer chascarrillos i fer totes les bromes que 
vullguen, però la veritat és que se treballa això, amb una 
mirada a llarg termini, que és el que fa falta.

I sí, he ensenyat gràfics i dades que expliquen perfecta-
ment com hem evolucionat i com s’ha avançat precisamente 
en esta tasca, tan de gestió i ordenació com de protecció, a 
través dels plans, que no existien abans. I vosté ve ací i trau 
una xifra –referint-me, quan dic vosté, al del Partit Popular– 
en què suma, atenció!, extinció i prevenció, perquè esta-
ven junts en la mateixa conselleria. Si jo li sume prevenció 
i extinció, estaríem parlant de 727 milions d’euros. Perquè 
vosaltres no teníeu una direcció general de prevenció d’in-
cendis i nosaltres l’hem creada i hem invertit en eixa preven-
ció i a llarg termini, com dic, a través de plans. I tot el treball 
que se fa des de medi natural també va en la mateixa direc-
ció, en la protecció del nostre entorn natural.

I no hi ha 1.300 incendis, són 127 incendis forestals. És que 
ací se diuen coses que no són certes i fan molta vergonya, 
127, dels quals cadascun és investigat, com he dit abans. I 
d’eixa informació se trauen les coses que s’han de fer també 
en matèria de prevenció, perquè tot suma en este treball 
en què, per suposat, també comptem –i ja ho he dit– amb 
els agents mediambientals, als quals jo també escolte i amb 
els quals se parla en la conselleria, tant amb el subsecre-
tari com amb mi, i ens hem reunit moltes vegades i escoltem 
les seues demandes i reivindicacions. I sap? Molts me diuen: 
no se pense vosté que tots som com els que parlen amb 
Ciudadanos, com el que diu el de Ciudadanos, (veus) sap? 
Això també m’ho han dit, perquè vosté ho sàpiga. Perquè, 
a la millor, el que ha de fer vosté és escoltar a més agents 
mediambientals. No sé amb qui parla, però, ara mateix, estan 
contents i satisfets amb la tasca que estem fent amb ells 
per a garantir que el seu treball siga el més digna possible, 
perquè el considerem molt important, molt important.

Aleshores, com he dit abans, està clar que hi ha gent amb la 
qual no es pot comptar i hi ha forces polítiques que no tenen 
clar el que han de fer i que venen ací amb uns discursos que 
deixen clar que no entenen ni han entés mai què és l’ordena-
ció i gestió forestal i la tasca de prevenció i venen a burlar-se, 
a burlar-se de tot un treball basat en els experts, en els grans 
professionals amb els quals comptem en la conselleria i fora 
de la conselleria, amb els quals ens recolzem també, per a 
protegir de la millor manera possible la nostra natura, que ens 
importa tantíssim. I, per això, hem pujat tant en estes inver-
sions i passem de 7 a 27 i deixem arrere els anys obscurs 
de negligència i d’abandonament de tota (sona un timbre) la 
nostra massa forestal del Partit Popular.

Moltes gràcies. (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, consellera. Moltes gràcies.

I, amb esta última contestació a les rèpliques, donem per 
finalitzat el punt i la sessió de hui.

Senyories, és closa la diputació permanent. (El president 
colpeja amb la maceta)

(S’alça la sessió a les 15 hores i 28 minuts)
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